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Pasitinkame Lietuvos nepriklauso-
mybės metines su nauja provokacijų 
banga: Klaipėdoje mokytoja aiškino, 

kaip gera gyventi buvo sovietmečiu; Vil-
niaus savivaldybė Lukiškių aikštę pavertė 
turgumi ir kategoriškai priešinasi Laisvės 
kario paminklo pastatymui; policija pa-
naudojo jėgą prieš mokytoją, mojuojančią 
Lietuvos valstybės vėliava, šią vėliavą iš jos 
atėmė, ją pačią įgrūdo į policijos automobilį 
ir atvežė į komisariatą. Kovo 2 d. Visagine 
sumušta mokytoja už valstybinės lietuvių 
kalbos dėstymą valstybinėje mokykloje.   

Seimo narys dr. Laurynas Kasčiūnas 
kreipėsi į Visagino savivaldybę dėl įvykdyto 
nusikaltimo tautinės neapykantos pagrin-

du prieš Visagino „Verdenės“ gimnazijos 
lietuvių kalbos mokytoją. Žiniasklaidoje 
pasirodė informacija apie tai, kad 2020 m. 
kovo 2 d. Visagine buvo užpulta ir sumušta 
Visagino „Verdenės“ gimnazijos lietuvių 
kalbos mokytoja. 

Remiantis liudininkų pasakojimais, pei-
liu apsiginklavęs 24 metų užpuolikas tą dieną 
įsiveržė į gimnazijos klasę, tačiau didelis 
konfliktas nespėjo įsiplieksti. Agresyvus 
asmuo po kelių valandų vėl užpuolė mo-
kytoją, išėjusią po darbo, jau už mokyklos 
ribų. Mokytoja buvo daužoma ir spardoma. 
Ją išgelbėjo netoliese prie miškelio buvę 
mokiniai. Atliekamo ikiteisminio tyrimo 
metu nustatyta, kad nusikaltimas įvykdytas 

tautinės neapykantos pagrindu už tai, kad ši 
mokytoja moko lietuvių kalbos.

„Atsižvelgiant į visa tai, prašau infor-
muoti, ar minėtas nusikaltimas yra pavie-
nis atvejis, ar pasikartojančios, sistemingos 
tautinės neapykantos, bandymų užgniaužti 
valstybinės kalbos mokymą apraiškos. To-
kiems smurto protrūkiams negali būti jokio 
pateisinimo. Visagino „Verdenės“ gimnazijos 
steigėja yra Visagino savivaldybė, todėl ji turi 
prisiimti atsakomybę už mokytojų ir mo-
kinių saugumą tiek gimnazijos teritorijoje, 
tiek už jos ribų. Prašau užtikrinti, kad tokie 
atvejai daugiau nepasikartotų“, – reikalauja 
Seimo narys dr. L. Kasčiūnas. Parengta pagal 
Seimo kovo 5 d. pranešimą                                        

Išpuolis prieš lietuvių kalbos mokytoją

Paskelbti tarptautinio universitetų rei-
tingo „QS World University Rankings 
by Subject 2020“ rezultatai rodo, kad 

Vilniaus Gedimino technikos universitetas 
(VGTU) ir toliau išlieka tarp pirmaujan-
čių aukštųjų mokyklų. Šiemet universitetas 
aukščiausiai įvertintas architektūros, ekono-
mikos ir ekonometrijos bei mechanikos, ae-
ronautikos ir gamybos inžinerijos kryptyse. 
Kaip ir kasmet, VGTU sulaukė pripažinimo 
statybos inžinerijos ir statinių konstrukcijų 
kryptyje, kurioje užima 101–150 vietą. Inži-
nerijos ir technologijų srityje VGTU yra 301 
pozicijoje. Šioje srityje universitetas šiemet 
reitinguotas trijose kryptyse: mechanikos, 
aeronautikos ir gamybos inžinerijos kryptyje 
užima 301–350 vietą. 

„Kiekvienais metais skelbiami tarptauti-
nio universitetų reitingo rezultatai atspindi 
sėkmingą universiteto veiklą. Dinamiška 
technologijų pažanga rodo, kad svarbiais dar-

buotojų asmeniniais įgūdžiais tampa nuolati-
nis mokymasis, kritinis mąstymas, gebėjimas 
prisitaikyti prie kintančios aplinkos. Nuo-
seklų darbą rodo geri rodikliai ir socialinių 
mokslų srityje, kuri yra kertinė, siekiant tva-
rumo technologijų mokslų srityje. Reitingų 
rezultatai leidžia pasidžiaugti, kad turimais 
ištekliais ir žiniomis prisidedame prie tvarios 
aplinkos, modernaus miesto formavimo ir 
technologiškai pažangios visuomenės kūri-
mo“, – reitingų rezultatus komentuoja VGTU 
rektorius prof. dr. Alfonsas Daniūnas.

Kelerius metus iš eilės aukštą poziciją 
universitetas išlaiko menų ir humanitarinių 
mokslų srities architektūros kryptyje, kurioje 
jau kelerius metus užima 101–150 vietą. 
Aukšta pozicija rodo, kad universitete ren-
giami kompetentingi šios srities specialistai. 

Atsižvelgiant į rinkos situaciją, nuo šių metų 
rudens universitete bus ruošiami kraštovaiz-
džio architektūros specialistai, kadangi daž-
niau pastebimas šių dienų iššūkius galinčių 
spręsti kraštovaizdžių architektų poreikis, vis 
daugiau miesto tvarkymo uždavinių siejami 
ir su gamtos procesais.

Praėjusiais metais gerokai pakilęs eko-
nomikos ir ekonometrijos kryptyje šiemet 
VGTU išlaikė tą pačią poziciją ir užima 
201–250 vietą tarp geriausių pasaulio uni-
versitetų. Vertinant bendrus rezultatus so-
cialinių mokslų ir vadybos srityje, VGTU 
užima 328 poziciją. Universitetas taip pat 
reitinguotas verslo ir vadybos studijų kryp-
tyje (151–200 vieta), elektronikos ir elektros 
inžinerijos kryptyje (401–450 vieta), infor-
matikos ir informacinių sistemų kryptyje 
(551–600 vieta).

Naujausiuose „QS World Univer-
sity Rankings 2019“ reitinguose VGTU 
patenka tarp 2,1 proc. geriausių pasaulio 
universitetų ir yra techniškųjų universitetų 
lyderis Baltijos šalyse. VGTU užtikrina šiuo-
laikines, į darbo rinką orientuotas studijas ir 
atlieka daugybę įvairių mokslinių tyrimų ir 
eksperimentinės plėtros darbų. Jie vykdomi 
13 institutų, 3 mokslo centruose, 22 labora-
torijose. Universitete veikia moderniausias 
Rytų Europoje Civilinės inžinerijos moks-
lo centras. Turėdamas daugiau kaip 500 
partnerių tarp užsienio aukštųjų mokyklų, 
VGTU suteikia plačias tarptautinių studijų 
ir praktikų galimybes. Parengta pagal VGTU  
pranešimą                                                                     

VGTU – tarp pirmaujančių universitetų

Vilniaus Gedimino technikos universitetas. 
Simo Bernoto nuotr.

VGTU rektorius prof. dr. Alfonsas 
Daniūnas. Alekso Jauniaus nuotr.
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Kovo 10 d., 18 val. Lietuvos mokslų 
akademijos didžiojoje konferenci-
jų salėje (Gedimino pr. 3, Vilnius) 

vyks Justino Marcinkevičiaus (1930–2011) 
90-mečio vakaras.

PROGRAMOJE:
Lietuvos mokslų akademijos prezidento 

akad. Jūro Banio įžangos žodis.
Akad. Viktorija Daujotytė „Apie vieną 

Biblijos motyvą“.
Akad. Vytautas Martinkus „Pustuštėse 

vertybių girnose“.
Akad. Jūratė Sprindytė „Viešasis  

intelektualas: „laiko negali pasirinkti“.
Ištrauka iš Justino Marcinkevičiaus poe-

mos „Pažinimo medis“. Vilniaus universiteto 
dramos teatro trupė (meno vadovas – Ri-
mantas Venckus).

Keletas lietuvių kompozitorių kūrinių 
Justino Marcinkevičiaus eilėmis. Atlieka 
Dainos mylėtojų klubo mišrusis choras 
„Alumni Vilnenses“ (vadovas – Algiman-
tas Kriūnas).

Renginiui vadovaus Lietuvos mokslų 
akademijos Humanitarinių ir socialinių 
mokslų skyriaus pirmininkas akad. Domas 
Kaunas.

             

Justino Marcinkevičiaus 
90-mečio minėjimas

Lietuvos aukštųjų mokyklų profesinių sąjungų  
susivienijimo tarybos kreipimasis

2020 03 02

Gerbiamieji universitetų ir kolegijų 
bendruomenių nariai,

pranešame jums, kad Lietuvos 
aukštųjų mokyklų profesinių sąjungų susi-
vienijimas (LAMPSS), kartu su mokytojų 
profesinėmis sąjungomis pradėjo derybas 
dėl naujos švietimo šakos kolektyvinės su-
tarties. Kadangi dabar galiojančioje švietimo 
šakos sutartyje atsispindi tik minimalus 
mūsų poreikių tenkinimas, LAMPSS kelia 
papildomus reikalavimus. Sieksime, kad 
nauja sutartis galiotų ne tik akademiniams, 
bet ir visiems šakos darbuotojams. Jeigu 
turite pastabų dėl šių reikalavimų ar kokių 
įžvalgų, kurios galėtų padėti mums derybo-
se, siųskite į LAMPSS tarybos arba „Mokslo 
Lietuvos“ el. svetainę.

Iš anksto jus informuojame, kad prireiks 
ne tik profsąjungų, bet ir visų kitų aukštųjų 
mokyklų bendruomenių narių pagalbos. Tik 
pernykštis įspėjamasis streikas aukštosiose 
mokyklose išjudino iki tol beviltiškai įstri-
gusią šakos kolektyvinę sutartį.

   

Švietimo, mokslo ir sporto 
viceministrei Jolantai 
Urbanovič

Vadovaudamiesi Darbo kodekso 188 
straipsnio 4 dalimi ir Švietimo šakos ko-
lektyvinių derybų posėdžio protokolo 2020 
m. vasario 25 d. nutarimu, prisistatome 
kolektyvinėms deryboms dėl vienos Lietu-
vos švietimo ir mokslo šakos kolektyvinės 
sutarties ir deleguojame du atstovus – Sigitą 
Vaitkevičių ir Astą Lapinskienę. Pridedame 
reikalavimus naujai rengiamai kolektyvinei 
sutarčiai:

1. Didinti švietimo sistemos finansavimą 
iki 6 proc. bendrojo vidaus produkto (BVP) 
2025 m., skiriant aukštojo mokslo sektoriui 
1,4 proc. BVP, siekiant aukštesnės švietimo 
kokybės. 

2. Nuo 2021 m. kasmet didinti dėstyto-
jų, mokslo darbuotojų ir kitų tyrėjų etatinį 
(bazinį) darbo užmokestį ne mažiau kaip 15 
proc., kad 2025 m. šių darbuotojų vidutinis 
etatinis darbo užmokestis pagrindinėje dar-
bovietėje sudarytų 200 proc. šalies vidutinio 
darbo užmokesčio.

3. Nuo 2021 m. kasmet didinti studijas 
ir mokslą aptarnaujančių darbuotojų etatinį 
(bazinį) darbo užmokestį ne mažiau kaip 15 
proc., kad 2025 m. šių darbuotojų vidutinis 
etatinis darbo užmokestis pagrindinėje dar-
bovietėje sudarytų 150 proc. šalies vidutinio 
darbo užmokesčio.

4. Mokslo ir studijų institucijų kolek-
tyvinėse sutartyse, o jų nesant – kituose 
vidaus dokumentuose, apibrėžti, kas yra 
kviestinis dėstytojas, mokslo darbuotojas, 
ir sutarti, kokia tvarka jie būtų priimami į 
darbą, kokią didžiausią procentinę dalį jie 
sudarytų tarp visų dirbančių dėstytojų ir 
mokslo darbuotojų. Jei kolektyvinė sutar-
tis aukštojoje mokykloje nesudaryta arba 

joje šis klausimas neaptartas, laikoma, kad, 
praėjus metams nuo sutarties įsigaliojimo, 
kviestinių dėstytojų negali būti priimta.

5. Aukštojo mokslo pedagoginio dar-
buotojo finansavimą ir mokėjimą už darbą 
susieti su darbuotojo mokslinio etato ir pe-
dagoginio etato dalimis. Mokslinio darbo ir 
pedagoginio darbo dalis nustatyti jungtinėje 
mokslinio ir pedagoginio darbo sutartyje, 
atsižvelgiant į darbuotojo mokslinio ir pe-
dagoginio darbo krūvio proporciją. Peda-
goginio darbo sutarties dalyje nustatyti tik 
pedagoginius atestacijos kriterijus, o moksli-
nius perkelti į mokslinės darbo sutarties dalį.

6. Aukštoji mokykla darbuotojui už da-
lyvavimą darbo grupėse, komisijose ir komi-
tetuose (jeigu tai nepriklauso pagal pareigas) 
privalo mokėti darbo užmokestį pagal patir-
tas darbo sąnaudas (laiką ir atliktą darbą).

7. Daktaro mokslinį laipsnį turintis ir pe-
dagogų rengime dalyvaujantis darbuotojas, 
tenkinantis bazinius kvalifikacinius pedago-
giniam darbuotojui keliamus reikalavimus, 
gali pradėti eiti eksperto ir metodininko 
pareigas, nepriklausomai nuo darbo stažo 
mokykloje trukmės.

8. Panaikinti diskriminacinius reikala-

vimus publikacijoms nacionaliniuose lei-
diniuose, nes tai išstumia lietuvių kalbą iš 
mokslo sferos ir kenkia tokiems dalykams, 
kaip lingvistika, dialektologija, ir daugeliui 
kitų humanitarinių ir socialinių mokslo sričių 
trukdo plėtoti tvarios regionų raidos politiką. 

9. Skiriant papildomą finansavimą aukš-
tojo mokslo plėtotei pagal sutartį, atsižvelgti 
į socialinės partnerystės lygį (kolektyvines 
sutartis, vidaus demokratiją, santykius su 
darbdaviu) ir skirti procentą mažiau, jeigu 
aukštoji mokykla šito nesiekia.

10. Lėšas šakos kolektyvinės sutarties 
įgyvendinimui, jos įgyvendinimo stebėse-
nai ir priežiūrai Švietimo, mokslo ir sporto 
ministerija profesinėms sąjungoms skiria per 
reikminius tyrimus.

11. Keisti valstybinių mokslininkų pensi-
jų bazės dydį nuo 2021 m., jas indeksuojant 
20 proc. Mokėti šias pensijas, nepriklau-
somai nuo esamų mokslininkų darbinių 
santykių ir darbo pagal autorines sutartis 
(laikantis Konstitucinio Teismo 2007 m. 
spalio 22 d., 2010 m. balandžio 20 d., 2012 
m. vasario 6 d. išaiškinimų).

L A M P S S  t a r y b o s  p i r m i n i n k a s  
prof. dr. Sigitas Vaitkevičius                                                       

Kviečiame socialinius partnerius ak-
tyviai dalyvauti, teikiant projekti-
nius pasiūlymus. Europos Tarybos 

vystymo bankas šiemet įsteigė kasmetinį 
Socialinės sanglaudos apdovanojimą, kuriuo 
bus apdovanojamas socialinę sanglaudą 
didinantis projektas ETVB valstybėse. Ver-
tinant projektus, bus atsižvelgiama į tris 
kriterijus: poveikį, tvarumą ir inovatyvumą / 
pakartojamumą. Laimėjusiam projektui bus 
skiriamas 25 tūkst. eurų prizas. Išsamesnę 
informaciją galima rasti ETVB Socialinės 
sanglaudos apdovanojimo internetinėje 
svetainėje https://award.coebank.org/en/. 
Kreiptis galima iki 2020 m. balandžio 20 d. Iš 
pateiktų projektų ETVB darbuotojai atrinks 
geriausius, o speciali nepriklausoma žiuri iš-
rinks nugalėtoją. Apdovanojimų ceremonija 
vyks liepos 2 d. Dubline, Airijoje.

Daugiau informacijos apie 
ETVB

Europos Tarybos vystymo bankas (angl. 
The Council of Europe Development Bank, 

toliau – ETVB) – daugiašalis plėtros ban-
kas, įsteigtas 1956 m. prie Europos Tary-
bos. ETVB yra vienintelis Europos vystymo 
bankas, savo veiklą orientuojantis socialine 
kryptimi: banko paskolomis finansuojamais 
projektais siekiama mažinti socialinę atskir-
tį, apsaugoti pažeidžiamiausių visuomenės 
grupių gyventojus, siekti darnios plėtros 
ir gerinti gyvenimo sąlygas. ETVB vienija 
41 Europos Tarybai priklausančią valstybę. 
Lietuva tapo ETVB nare 1996 m. ir priklauso 
vadinamajai tikslinei šalių grupei.

ETVB finansuoja projektus ETVB vals-
tybėse narėse. ETVB finansuojami pro-
jektai turi atitikti ETVB mandatą, techni-
nius, aplinkosauginius ir socialinius kri-
terijus. Paskolos teikiamos vyriausybėms, 
savivaldybėms ir regioninėms instituci-
joms, privačioms ar valstybinėms finan-
sinėms institucijoms, bankams. Parengta 
pagal Finansų ministerijos Investicijų de-
partamento Investicijų politikos skyriaus  
pranešimą                                                          

KVIETIMAS DALYVAUTI TARPTAUTINIUOSE PROJEKTUOSE

Socialinės sanglaudos apdovanojimai

Leonas Milčius

Jau trisdešimt metų, net trisdešimt metų
Esi, Lietuva, vėl laisva.
Bet mes su šia laime seniai apsipratom,
Lyg buvo čia taip visada... 

Sąjūdžio dienos – toli praeity,
Lyg būtų sparnais nuplasnoję.
Tik grįžta viena, šviesi ir graži –
Tai Kovo vienuoliktoji.

Audringoj nakty sužibai žvaigždele,
Kurią priėmė Dangus pas save,
Kad einant lietuviams gimtąja žeme,
Jie alsuotų laisvai krūtine.

Jau trisdešimt metų
Kad eitų ir keltų darbais tėviškėlę,
Ją puoštų gražiausiais žiedais,
O vėtrai ir negandoms vėlei užėjus,
Pavirstų narsiais sakalais.

Galbūt ir galėjom daugiau padaryti,
Kad jaustųs laimingas žmogus
Ir niekam netektų namų išmainyti
Į svetimus, šaltus kraštus.
*      *      *
Kažko nemokėjom, kažkur gal suklydom,
Gal šitie dešimtmečiai buvo trumpi.
Vis tiek pasidžiaukim, nes šventė pražydo
Trispalvėm lietuvio širdy.

2020-03-04
Raudondvaris                                                    
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Verslo įvairovė užmiestyje

 Nukelta į 5 p.

REDAKTORIAUS KOMENTARAS LIETUVOS RESPUBLIKOS SEIMO PRANEŠIMAI

Prof. dr. Jonas Jasaitis

Ši tema yra susijusi su modernia užmiesčio vietovių sam-
prata. Socialiniuose moksluose jau įsitvirtina vietovių 
skirstymas pagal urbanizacijos lygio kriterijų. Tai, kas 

Lietuvos klerkų sampratoje vadinama kaimu, modernioje 
klasifikacijoje vadinama neurbanizuotomis, žemo ir vidu-
tinio urbanizacijos lygio vietovėmis. 

Dabartiniai valdžios institucijų tarnautojai (valdžią ap-
tarnaujantis personalas, t. y. klerkai) šias vietoves suvokia tik 
kaip vienos paskirties – agrarinio sektoriaus (o iš tikrųjų – tik 
primityvios žemdirbystės) veiklos sferą. Cituoju prieš kurį 
laiką, atliekant tyrimus Rokiškio rajone, užrašyto pokalbio 
sutrumpintą variantą: „Taigi ten – kaimas. O tai reiškia, kad 
ten galima užsiimti tik žemės ūkiu. Nieko kito tie tamsūs 
kaimiečiai nesugeba. Logistika ir prekyba, neagrariniai vers-
lai – ne jų nosiai... Informacinės technologijos ir dirbtinis 
intelektas? Kaimiečiui? Nejuokaukite. Jie sugeba tik su šake, 
na, dar traktoriumi dirbti, o po darbo – gerti samogoną...“

Toks požiūris nėra atsitiktinis. Daugelis klerkų, įskaitant 
ir vidurinio amžiaus jų kartą, užaugo kaime, iš kurio, vos gavę 
brandos atestatą, atsiradus galimybei, pabėgo, tačiau tikros 
brandos taip ir nepasiekė. Dėl tokio vyraujančio požiūrio pas 
mus sužlugdyta regioninė politika, visą valstybės ekonomiką 
koncentruojant ties viena – Vilniaus–Kauno–Klaipėdos – au-
tomagistrale. Utena, Panevėžys, Mažeikiai, Plungė į jų akiratį 
visai nepatenka. Retos išimtys tik patvirtina šią sampratą. 
Kai net rajonų savivaldybių klerkams bandome rodyti, kaip 
verslas diversifikuojamas Austrijoje ir Švedijoje, jie iškart 
atmeta sakydami, kad Lietuvoje tai neįmanoma: „Na, nebent 
dar kitame šimtmetyje.“  

O kaip yra iš tikrųjų? Tai, ką aprašo VDU Žemės ūkio 
akademijos (buvusio ASU) prof. Antanas Maziliauskas (žr. 
vasario 11 d. „Mokslo Lietuvos“ Nr. 3), energingai besivys-
tančiose ES šalyse jau seniai veikia. Tokios veiklos židiniai 
įkurti ir Baltijos valstybėse. Šiuolaikinėse galvijų fermose 
srutos ir mėšlas bei suterštas, nesunaudotas pašaras bei krai-
kas perdirbami į biodujas. Šėrimo, girdymo ir kitas procedū-
ras valdo kompiuterinės sistemos. Kur dabar yra traktorius 
ir kombainas, kur šiuo metu yra ūkio sunkvežimiai, to ūkio 
tikrasis savininkas (ir nebūtinai jis yra tik kanadietis ar italas) 
mato savo kompiuteryje. Šiltnamiuose vanduo ir maistinės 
medžiagos tiekiamos, temperatūra reguliuojama lanksčiomis 
kompiuterinėmis programomis. Klaipėdos universitete jums 
gali parodyti krevetes, auginamas iš geoterminių šaltinių 
gautame vandenyje. Jos gerokai didesnės ir gyvybingesnės 
negu sužvejotos jūroje. 

Vietos verslininkai tuoj pat susigaudė, kad tas vanduo 
yra ir gydomasis. Medikai patvirtino: gydo širdies, vidurių, 
odos ir kitas ligas. Kiek lėšų gautume, plėtodami vidaus 
žuvininkystę – akvakultūrą. Kiek laimėtume, nederlingus 
plotus apsodinę pušynais, buvusius žvyro karjerus pavertę 
vandens telkiniais, o šalia jų kurdami naujas sanatorijas, 
kurortus ir kitas poilsiavietes. Kol kas neišnaudojame net 
dešimtadalio Lietuvos rekreacinių išteklių. 

Tačiau to, ko nesupranta klerkai, deja, dažnai nesuvokia 
ir dalis mokslininkų, įsigilinusių tik į savo nagrinėjamą 
problemą ir menkai besidominčių tarpdisciplinine tematika. 
Net per Visuotinį Lietuvos mokslininkų suvažiavimą kelios 
jo dalyvės puolė įrodinėti, kad, pavyzdžiui, šiuolaikinių 
modernių šeimos sodybų kūrimas yra tik šeimos reikalas, 
o ne valstybės strateginė problema ir net ne itin svarbi so-
cialinių mokslų tema. Nemaža dalis visuomenės yra tapusi 
daugiabučių gyvenamųjų namų įkaitais, kai buto savininkui 
praktiškai niekuo nereikia rūpintis, nes viskuo pasirūpina 
namo bendrijos pirmininkas, todėl net į bendrijos susirinki-
mus eiti nebūtina. Tai yra jau seniai susiformavęs „dėžinio“ 
žmogelio sindromas: rūpinuosi tik savo dėžele, t. y. butu, 
2–3 kambarių erdve. 

Kartais toks žmogelis net nepagalvoja, kad, griauda-
mas vidines savo buto pertvaras, gali pakenkti viso namo 
konstrukcijos tvarumui. Neseniai toks atvejis Kaune buvo 
gana plačiai nušviestas žiniasklaidoje, tačiau visuomenės 
reakcija skriejo visai ne tuo adresu. Buvo plyšaujama, kad 
„valdžia“ delsia kviesti remontininkus, kaltinamas meras ir 

kaip kažkoks asmeninės drąsos pavyzdys buvo rodomas jo 
laipiojimas apgriuvusioje laiptinėje. Tačiau apie tikrąjį namo 
nelaimės kaltininką, savavališkai išgriovusį namo rūsyje 
buvusias pamatų ir perdangų konstrukcijas, buvo užsiminta 
taip, tarsi pastarasis būtų, kaip dabar sakoma, „ne prie ko“. 

Tokie „dėžinės“ galvosenos žmonės vis dar nenori pa-
stebėti, kad bent kiek prakutę, pavyzdžiui, iš užsienio grįžę 
aktyvūs kaimynai zuja ne tik po priemiesčius, bet ir po 
atokesnes, juo labiau vaizdingas vietoves, ieškodami, kur 
galėtų įsigyti nuosavą sodybą. Jie perka net visai sukiužusias 
trobeles ir per keletą metų šias vietas pakeičia nebeatpažįsta-
mai. Jiems iki gyvo kaulo įgriso nerimauti, ar vėliau grįžę iš 
darbo ras, kur pastatyti automobilį. Jiems įkyrėjo pro prastos 
garsinės izoliacijos sienas klausytis, kaip santykius vidurnaktį 
aiškinasi mėgstantys „padauginti“ kaimynai. Jie suvokia, kad 
daugiabutyje niekada nebus tikro šeimos privatumo, ir nori, 
kad jų vaikai augtų ne vien spaudydami telefono mygtukus, 
bet pažintų medžius, paukščius ir kitą Lietuvos gamtinę 
aplinką, kad juose formuotųsi tiek privataus savininko ar 
net verslininko, tiek aktyvaus piliečio pozicija. Ateityje jie 
taps nauja užmiesčio gyventojų karta. Išsilavinusia ir aktyvia.  

Grįžtant prie kaimiškųjų vietovių problemų, reikia 
suprasti jų kilmę. Per atkurtos nepriklausomybės metus 
mes ir kaime neišsiugdėme tikrų žemės ar kitokio verslo 
šeimininkų. Sovietinės okupacijos (anot prof. A. Baleženčio, 
„kolūkmečio“) metais užaugo dvi Lietuvos gyventojų kartos. 
Pirmosios Respublikos (1918–1940) laikotarpio ūkininkų 
vaikų neturėjo jokių galimybių perimti labai vertingos tėvų 
patirties. Tris dešimtmečius trukusi dabartinė Žemės refor-
ma buvo tik blanki 1920–1926 m. reformos, kuriai vadovavo 
tuometinis ministras Jonas Pranas Aleksa ir jo bendražygiai, 
imitacija. Šeimos ūkininkų sluoksnis tiek dėl objektyvių, tiek 
dėl subjektyvių priežasčių Lietuvoje neatkurtas. Ir nereikia 
aiškinti, kad yra kitaip. Pirmojoje Respublikoje ūkio dydis 
buvo apribotas 150 ha (iš pradžių net 80 ha). Antrojoje 
Respublikoje, jei turite 15–20 ha ūkį (o tokių iki karo buvo 
dauguma), dabar priklausote tik pasigailėjimo vertai so-
cialinei grupei.          

Bėda yra kitur. Atrodo, kad Lietuvoje jau nebeauga nei 
svogūnai, nei morkos, nei salotinės daržovės. Kelis šimtus 
gyventojų turinčiose gyvenvietėse vos viena kita šeima dar 
laiko karvę ar bent ožką. Vos ne kiekvienoje sodyboje kie-
kvieną rudenį soduose ant žemės pūva obuoliai.  

Dabartinis ūkis yra verslinis, dažnai orientuotas ne tik 
į vidaus prekybą, bet ir į eksportą. Dabartinį verslininką 
labiausiai domina darbo sąnaudų mažinimas, nes neužimtų 
darbščių, juo labiau aukštos kvalifikacijos žmonių jau seniai 
nebeturime. Juos „eksportavome“ į Angliją, Ispaniją, net 
Norvegiją. Verslininko tikslas – pelno didinimas. Tačiau 7–8 
tonos kviečių iš hektaro džiugins neilgai. Lietuvos dirvože-
mis jau daug kur darosi panašus į suplūktą dykumą. Apie tai 
rašo tiek dotnuviškis profesorius Antanas Svirskis, tiek kiti 
dirvožemio tyrėjai. Ir tai nėra tik Lietuvos nelaimė. Tai, kas 
vyksta Brazilijoje ir Australijoje, yra tokio pat trumparegiško  
ūkininkavimo pasekmė. 

Tačiau yra daugybė galimybių to išvengti. Ir tai ne tik 
kompiuteriai, dronai ir lazeriai. Net atokiose kaimiškose gy-
venvietėse atkurtų sodybų naujieji savininkai savo iniciatyva, 
be jokio valdžios skatinimo, užsiima mikroūkininkavimu. 
Dažna neseniai sodybą užmiestyje įkūrusi šeima iš „maksi-
mų“ perka tik duoną, druską ir dar vieną kitą smulkmeną. 
Visa kita užsiaugina pati arba nusiperka iš kaimynų – jaunų 
ūkininkų, tarp kurių yra ir mūsų sužlugdytų („optimizuotų“) 
universitetų auklėtinių. 

Lietuvos mokslininkų sąjunga jau dabar gali pasiūlyti 
savo instituto (MSI) paslaugas. Jei, užuot gavęs tuščius biuro-
kratinius atsirašinėjimus, mūsų institutas pagaliau gautų ga-
limybę plėtoti savo veiklą verslo diversifikacijos regionuose 
kryptimi, tai ir valstybės patrauklumas išaugtų, ir darbo dėl 
„optimizacijų“ netekę mokslininkai užsidirbtų, o jų darbai 
būtų noriai cituojami pasaulyje. Bet reikia nepavėluoti.  

Instituto pertvarka negali prieštarauti regioninei poli-
tikai. Seimo narys doc. dr. Stasys Tumėnas atkreipė 

dėmesį į planuojamą Nacionalinio maisto ir veterinarijos 
rizikos vertinimo instituto (NMVRVI) pertvarką. Jis ak-
centuoja, kad optimizacija negali vykti teritorinių skyrių 
regionuose sąskaita. Nacionalinis maisto ir veterinarijos 
rizikos vertinimo institutas nuo 2020 m. liepos 1 d. numato 
atlikti struktūrinius pertvarkymus, siekdamas optimizuoti 
savo veiklą. Planuojama įsteigti 10 naujų pareigybių pagal 
perskirstytą darbo krūvį Vilniaus, Klaipėdos ir Kauno labo-
ratorijose, Mėginių informacijos valdymo skyriuje įsteigti 6 
vyriausiųjų specialistų pareigybes (po dvi nutolusias darbo 
vietas Panevėžyje, Šiauliuose ir Telšiuose), panaikinant šio 
instituto Panevėžio, Šiaulių ir Telšių teritorinius skyrius ir 
juose esančias 46 pareigybes.

Anot Seimo nario doc. dr. Stasio Tumėno, Nacionalinio 
maisto ir veterinarijos rizikos vertinimo instituto pateiktas 
optimizacijos planas turi būti kuo skubiau peržiūrėtas, nes 
jis nepadės padidinti veiklos efektyvumo, neleis atsisakyti 
besidubliuojančių funkcijų ir tyrimų atskirose laboratorijose, 
nepadidins infrastruktūros panaudojimo efektyvumo. Šis 
planas iš esmės pagrįstas pastatų ir laboratorinės įrangos 
išlaidų mažinimu ir centralizacijos siekiu.

Nurodyti optimizacijos argumentai nėra svarūs. Pavyz-
džiui, Šiaulių teritoriniame skyriuje atliekami laboratoriniai 
tyrimai 2018 m. sudarė 6,39 proc., o 2019 m. – 6,03 proc. nuo 
visų institute atliekamų tyrimų skaičiaus, nes juos formuluo-
jant neatsižvelgiama į juridinio asmens formą (biudžetinė 
įstaiga), darbuotojų skaičiaus ir atliekamų tyrimų santykį. 
Neaišku, kodėl, uždarius tris minėtus teritorinius skyrius, 
mažėtų tyrimų atlikimo sąnaudos ir būtų padidintas kon-
kurencingumas. Stasys Tumėnas įsitikinęs, kad, atsižvelgiant 
į Nacionalinio maisto ir veterinarijos rizikos vertinimo 
instituto misiją, Lietuvos Respublikos veterinarijos įstatyme 
apibrėžtus veterinarijos uždavinius, maisto saugos, kokybės 
ir tvarkymo reikalavimus, reglamentuotus Lietuvos Res-
publikos maisto įstatyme, Pasaulio sveikatos organizacijos 
rezoliucijas ir rekomendacijas, būtina stiprinti teritorinius 
padalinius (infrastruktūrą, žmogiškuosius išteklius, finan-
savimą, tyrimus), o ne iš viso atsisakyti Panevėžio, Šiaulių 
ir Telšių teritorinių skyrių.

Pastarojo laikmečio įvykiai Lietuvoje ir pasaulyje – vi-
rusų plitimas, epidemijos ir pandemijos – rodo, kad tokio 
pobūdžio tarnybų darbą privalu išlaikyti, stiprinti ir plėsti. 
Valstybės politika maisto ir veterinarijos srityse negali būti 
grindžiama pelningumo kriterijumi, nes ji pirmiausia su-
sijusi su viešojo intereso tenkinimu, o pastarąjį eliminuoja 
numatoma optimizacija. Nacionalinio maisto ir veterinarijos 
rizikos vertinimo instituto teritorinių skyrių Šiauliuose, 
Panevėžyje ir Telšiuose pavertimas mėginių surinkimo 
punktais niekaip nesisieja nei su valstybės ir savivaldybių 
funkcijų įgyvendinimu, nei su instituto kokybės politika. 
Tai būtų neteisingas žingsnis, ignoruojant Lietuvos pilie-
čių, gyvenančių regionuose, teises, neatsakingai švaistant 
valstybės turtą (esamą laboratorinę įrangą ir kt.), atsisakant 
kvalifikuotų specialistų ir, be abejo, devalvuojant nacionalinę 
ir Europos Sąjungos regioninę politiką.

Prašoma priemiesčius laikyti miesto dalimi. Seimo 
narys prof. Kęstutis Masiulis kreipėsi į vidaus reikalų minis-
trę Ritą Tamašunienę, prašydamas koreguoti miestų sąrašą, 
kad priemiestinės teritorijos būtų apskaitomos kaip miestai. 
Jis primena, kad iki šiol Lietuvoje galioja sovietinis miestų 
sąrašas. Miestais Lietuvoje laikomi Vabalninkas, Žagarė ir 
Virbalis, o priemiesčiai – Garliava ir Rudamina priskirti 
kaimams: „Atrodytų, koks skirtumas, kaip ten valdininkai 
dokumentuose ką vadina, bet pagal šį sąrašą sudaroma Lie-
tuvos gyventojų statistika, o pagal ją planuojama Europos 
Sąjungos parama ir valstybės investicijos. Kaip tik dabar 
vyksta diskusijos dėl naujos ES finansinės perspektyvos, 
todėl labai svarbu turėti tikslią statistiką.“

Pasak Seimo nario, jis yra ne kartą prašęs tvarkyti miestų 
sąrašą, bet tam niekada neatsirasdavo politinės valios, nes tai 
susiję su ES finansiniais srautais. „Iš tikrųjų kaime gyvena tik 
kokie 10 proc. Lietuvos gyventojų, o dokumentuose – beveik 
33 proc. Pagal tokią statistiką daugiau finansinės paramos yra 
nukreipiama kaimiškosioms teritorijoms, bet priemiesčių ji 
nepasiekia, nes čia nėra nei žemės ūkio, nei tradicinių amatų, 
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Lietuvos mokslininkų sąjunga – vie-
nintelio dar likusio mokslininkų lai-
kraščio „Mokslo Lietuva“ leidėja, ką 

tik paminėjusi laikraščio 30-mečio sukak-
tį, vėl atsidūrė prie bankroto ribos. Todėl 
kreipiamės į visus galimus mūsų rėmėjus, 
prašydami paremti Lietuvos mokslininkų 
sąjungą, leidžiančią „Mokslo Lietuvą“. Ka-
dangi Lietuvos mokslininkų sąjunga yra 
registruota paramos gavėja, aukotojai gaus 
mokestinę lengvatą. Laikraštyje skelbsime 

aukotojų pavardes (gavę jų sutikimą). Esame 
iš anksto labai jums dėkingi.

Mokėjimo pavedimo duome-
nys:  

Gavėjas – Lietuvos mokslininkų sąjunga
Sąskaita LT707300010002449695 (Swed-

bank AB)
Įmonės kodas 111959769
Mokėjimo paskirtis – Parama „Mokslo 

Lietuvos“ leidybai                                           

LIETUVOS MOKSLININKŲ 
SĄJUNGOS PRAŠYMAS

Martynas Gedvila

Užsienyje dirbantys lituanistinių mo-
kyklų mokytojai jau trečius metus 
iš eilės kviečiami vasarą sugrįžti į 

Tėvynę. Čia jie tobulina lietuvių kalbos, pe-
dagogikos ir kitus įgūdžius, keičiasi patirtimi 
su Lietuvos mokytojais ir iš arti susipažįsta 
su šalies kultūra, istorija ir papročiais. Liepą 
ir rugpjūtį Vytauto Didžiojo universiteto 
(VDU) organizuojamos intensyvios lituanis-
tinės studijos siekia paruošti mokytojus XXI 
a. iššūkiams, akcentuoja platų išsilavinimą, 
skirtingų gebėjimų ugdymą.

Dviejų savaičių trukmės studijose Kaune 
ir Vilniuje mokytojai galės išklausyti pas-
kaitas, skirtas pedagogikai, lietuvių kalbai, 
poezijai, etnografijai, istorijai. Numatomos 
kūrybinės dirbtuvės, sudaryta ir išsami kul-
tūrinė programa: lietuviškų šokių pamokos, 
apsilankymai muziejuose, ekskursijos Kau-
ne, Vilniuje, Kernavėje. Studijų organizato-
riai tikisi, kad užsiėmimų patirtį mokytojai 
pasitelks sugrįžę į darbus užsienyje.

Studijų metu dėstytojai dalinasi žiniomis 
su lituanistinių mokyklų mokytojais, kurie 
padeda lietuviams, gyvenantiems įvairiuose 
pasaulio kraštuose, palaikyti ryšį su Tėvyne. 
Organizatoriai tikina, kad sukurti visiems 
mokytojams naudingą, skirtingus poreikius 
tenkinančią programą yra įveikiamas iššūkis. 
„Vienam mokytojui reikia daugiau lietuvių 
kalbos žinių, kitam – praktinių patarimų, 
kaip mokyti vaikus. Vienam reikia patarimų, 
kaip ugdyti ikimokyklinukus, kitam – kaip 
bendrauti su paaugliais. Smagu, kad atvyksta 
žingeidūs, reiklūs mokytojai, kurie įvardija 
savo poreikius ir noriai priima siūlomus 

dalykus“, – akcentavo VDU Humanitarinių 
mokslų fakulteto lektorė dr. Giedrė Bar-
kauskaitė.

Patys mokytojai džiaugiasi, kad intensy-
vioje programoje galima rasti skirtingų dis-
ciplinų, paskaitų ir seminarų, kurie stebina 
originalumu, leidžia pagilinti psichologijos, 
filosofijos ir kitų sričių žinias. Be to, čia da-
lyvaujantieji aktyviai keičiasi įžvalgomis apie 
lietuviškumą – ką reiškia būti lietuviu, kaip 
stiprinti lietuvišką tapatybę, būnant toli nuo 
gimtinės. „Amerikoje turbūt yra daugiau 
patriotizmo, nei aš matau Lietuvoje. Mano 
pirmi gintariniai karoliai buvo Amerikoje. 
Faktiškai kiekvienas vaikas, kuris dalyvauja 
bent kokioje lietuviškoje veikloje, turi tau-
tinį kostiumą“, – patirtimi dalijasi Bostono 
lituanistinės mokyklos atstovė Miglė Žaliu-
kaitė-Limantas.

Lituanistinių studijų rengėjai tikina, kad 
šiemet planuojama ne tik keistis gerąja pa-
tirtimi ir pasiūlyti įvairiapusišką programą 
mokytojams, bet ir megzti dialogą su Švie-
timo, mokslo ir sporto ministerija. „Progra-
ma – daugiasluoksnė. Joje – didaktikos, isto-
rijos, kultūrologijos ir kitų dalykų paskaitos, 
ekskursijos, gerosios patirties diena, kur iš 
užsienio atvykę mokytojai dalinsis įžval-
gomis su kolegomis Lietuvoje. Rengsime ir 
diskusiją, ir popietę su Švietimo, mokslo ir 
sporto ministerijos darbuotojais. Dalinsimės 
patirtimi, kalbėsime apie problemas, ieško-
sime sprendimo būdų“, – pasakoja VDU 
Švietimo akademijos Tarptautinių ryšių 
grupės vadovė Vilma Leonavičienė.

Kaune lituanistinės studijos vyks liepos 
19 – rugpjūčio 2 d., o Vilniuje – liepos 27 – 
rugpjūčio 10 d. Studijos yra skirtos moky-

tojams, dirbantiems lituanistinio švietimo 
įstaigose (lituanistinėse mokyklose) užsie-
nyje su ikimokyklinio, mokyklinio amžiaus 
vaikais arba suaugusiaisiais. 

Po integracijos VDU įsteigus Švietimo 
akademiją, lituanistinės studijos organizuo-
jamos ne tik Kaune, bet ir Vilniuje. Švieti-
mo akademija yra naujos kartos mokytojų 
rengimo centras, kurio vykdomas studijas 
tarptautiniai ir šalies ekspertai vertina aukš-
čiausiais balais. Tiek prieš susijungimą su 
Lietuvos edukologijos universitetu, tiek po 

jo VDU skyrė ypatingą dėmesį tarpdiscipli-
niškumo ir laisvųjų menų principams, sekant 
Harvardo universiteto pavyzdžiu.

Registracija į lituanistines studijas vyks-
ta iki balandžio 7 d. Ketinantys studijuoti 
Kaune prašomi dokumentus siųsti el. paštu 
giedre.barkauskaite@vdu.lt, o Vilniuje – el. 
paštu vilma.leonaviciene@vdu.lt. Daugiau 
informacijos apie reikalingus dokumentus ir 
paraiškų teikimą yra VDU Pasaulio lietuvių 
universiteto tinklalapyje.                                 

  

Lituanistinių mokyklų mokytojams – studijos Lietuvoje

Lituanistinės studijos Kaune (2018)

Lituanistinių studijų vadovė Vilma Leonavičienė.  VDU Švietimo akademijos nuotr.

Lituanistinės studijos Kaune (2019)

Lituanistinės studijos VDU Švietimo akademijoje

PASAULIO LIETUVIŲ UNIVERSITETO NAUJIENOS
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Kovo 4 d. Prezidento Valdo Adamkaus 
bibliotekoje–muziejuje (S. Daukanto 
g. 25, 3 aukšte) įvyko dviejų knygų 

sutiktuvės. Vytauto Didžiojo universiteto 
(VDU) Lietuvių išeivijos institutas pakvie-
tė į pokalbį apie rašytojos Birutės Putrius 
knygą „Paklydę paukščiai“ ir prof. Violetos 
Kelertienės bei Marytės Racys verstą Že-
maitės prozos knygą „Marriage for Love“ 
(„Santuoka iš meilės“). 

Rašytojos Birutės Putrius romanas „Pa-
klydę paukščiai“ – pasakojimas apie pir-
muosius išeivių iš Lietuvos žingsnius naujoje 
šalyje, jų bandymą įsitvirtinti ir pastangas 
išsaugoti ryšį su gimtąja šalimi. Knygoje 
pasakojama apie dvi kartas. Romaną autorė 
parašė anglų kalba. JAV jis išleistas 2015 m. 

Knyga pirmiausia buvo skirta amerikiečių 
auditorijai, kad ji suprastų, kaip jautėsi į 
svetimą kraštą atvykę lietuviai. Lietuvių 
kalba knygą išleido leidykla „Alma littera“.

Violeta Kelertienė, literatūros profesorė, 
vertėja drauge su Maryte Racys jau kurį laiką 
vertė lietuvių literatūros klasikės Žemaitės 
kūrybą į anglų kalbą. Vertėjos susidūrė su 
daug sunkumų. Viename interviu Violeta 
Kelertienė kalbėjo: „Žemaitė rašė tarmiš-
kai – taip, kaip pati kalbėjo. Žemaitės tekstų 
turinys paremtas kaimiškomis ir feministi-
nėmis to meto realijomis. Todėl kyla dilema, 
kaip nenuskriausti autorės ir likti suprastai 
šiuolaikiniams anglakalbiams skaitytojams.“ 
2019 m. pabaigoje knygą išleido „Birchwood 
Press“ leidykla.                                                 

Naujų knygų sutiktuvės  
Valdo Adamkaus bibliotekoje

nei ūkininkavimo. Štai per pastaruosius 
metus programai „Urban“, kuri skirta miestų 
problemoms spręsti, buvo numatyta vos 140 
mln. eurų, o kaimo plėtrai – beveik 2 mlrd. 
eurų“, – sakė K. Masiulis. Lietuvos miestų 
sąraše yra per 100 miestų. Sąrašas sudarytas 
1994 m. ir vėliau tik minimaliai koreguotas.

Transatlantinių santykių svarba mūsų 
regiono saugumui. Vašingtone su oficialiu 
darbo vizitu apsilankęs Seimo Pirmininkas 
prof. dr. Viktoras Pranckietis susitiko su 
Atstovų rūmų Užsienio reikalų komiteto 
Europos reikalų pakomitečio pirmininku 
Viljamu Kytingu (William Keating) ir Kon-
greso nariu Marijumi Diaz-Balartu (Mario 
Díaz-Balart). Aptarti regioninio saugumo 
iššūkiai ir transatlantinio bei dvišalių ryšių 
klausimai. Vizito metu Seimo Pirmininkas 
kartu su Latvijos ir Lenkijos parlamentų 
pirmininkėmis bei Estijos parlamentarais 
dalyvavo diskusijoje „Paveldo fondas“, ku-

rioje buvo aptartos JAV politikos aktualijos. 
Lietuvos parlamento vadovas pagerbė ko-
munistinių režimų aukas visame pasaulyje 
ir padėjo gėlių prie paminklo komunizmo 
aukoms atminti, apsilankė JAV Holokausto 
memorialiniame muziejuje ir susitiko su Ko-
munizmo aukų memorialinio fondo vadovu 
Marionu Smitu (Marion Smith). Seimo Pir-
mininkas kartu su Užsienio reikalų komiteto 
Transatlantinių santykių ir demokratinės 
plėtros pakomitečio pirmininku Emanueliu 
Zingeriu bendravo su Vašingtono, Baltimo-
rės ir šių miestų apylinkėse gyvenančiais 
lietuviais. Šis vizitas Lietuvos iniciatyva su-
rengtas kartu Latvijos parlamento Pirminin-
ke Inara Mūrniece (Ināra Mūrniece), Lenki-
jos parlamento Žemųjų rūmų Pirmininke 
Elžbieta Vitek (Elżbieta Witek) ir Estijos 
parlamento Tarpparlamentinių ryšių su JAV 
grupės pirmininke Keit Pentus-Rosimanus 
(Keit Pentus-Rosimannus), siekiant atkreipti 
JAV dėmesį į regiono problemas ir aktualijas. 

LIETUVOS RESPUBLIKOS SEIMO PRANEŠIMAI

ŠVIETIMO, MOKSLO IR SPORTO MINISTERIJOS PRANEŠIMAS

Teikti paraiškas profesijos mokymo 
pameistrystės forma finansavimui. 

Nuo kovo 3 d. profesinės mokyklos gali 
teikti paraiškas projektams, skirtiems mo-
kinių praktiniam mokymui darbo vietoje 
pameistrystės forma. Projektų finansavi-
mui numatyta skirti daugiau nei 1,3 mln. 
eurų. Paraiškas Europos socialinio fondo 
agentūrai (ESFA) teikti galima iki šių metų 
gegužės 29 d.

Profesinio mokymo įstaigų ir asociacijų 
projektai bus finansuojami, jeigu juos įgy-
vendinant mokymas bus organizuojamas 
pameistrystės forma pagal formaliojo pro-
fesinio mokymo programas ar jų modulius, 
ir jeigu į projektą bus įtraukti partneriai – 
įmonė ar įmonės, kuriose vyks praktinis mo-
kinių mokymas. „Pameistrystė yra puikus 
būdas užtikrinti, kad profesinio mokymo 
pasiūla tiesiogiai atitiktų darbo rinkos po-
reikius, darbdavių lūkesčius. Kalbame apie 
galimybę darbdaviams pasirengti darbuotoją 
pagal savo poreikius, o pameistriui ne tik 
mokytis, bet ir iš karto įsilieti į darbo rin-
ką, įgyjant joje paklausių įgūdžių“, – sako 
švietimo, mokslo ir sporto viceministras 
Arūnas Plikšnys.

Pameistrystės forma yra mokymas, kai 
profesijos mokoma darbo vietoje: pameis-

trys ir mokosi, ir gauna atlyginimą. 70 proc. 
mokymo darbo vietoje įgyvendina mokinį 
priėmęs darbdavys, dar 30 proc. mokymosi 
vyksta profesinėje mokykloje. Tokio mo-
kymo privalumas ir skirtumas nuo įprasto 
profesinio mokymo – mokymosi trukmė. 
Pameistrystė gali apimti visą profesinio mo-
kymo programą, bet gali būti ir sudaryta tik 
iš vieno modulio, o minimali jos trukmė – 
apie du mėnesius, priklausomai nuo progra-
mos. Ko ir kiek mokyti, priklauso nuo to, ko 
reikia darbdaviui konkrečioje situacijoje.

Mokinių registro duomenimis, pameis-
trystės forma 2018 m. Lietuvoje mokėsi 
3 449 asmenys. Nors pameistrių skaičius 
2014–2018 m. išaugo daugiau kaip du kartus, 
šia forma besimokančiųjų skaičius sudaro tik 
apie 3 proc. visų besimokančiųjų profesijos. 
Tobulinant ir plėtojant pameistrystės modelį, 
siekiama, kad 2020–2021 m. 15–20 proc. 
baigusiųjų profesinio mokymo programas 
ar jų modulius visą ar dalį laiko būtų mokęsi 
pameistrystės forma. Sistemiškas profesinio 
mokymo atnaujinimas, stiprinant jo kokybę 
ir sąveiką su darbo rinka, bendrai finan-
suojamas Lietuvos ir ES struktūrinių fondų 
lėšomis. Išsami informacija apie paraiškų tei-
kimą skelbiama tinklalapyje esinvesticijos.lt.

Susitikimas su JAV Kongreso nariu Marijumi Diaz-Balartu

Diskusijos„The Heritage Foundation“ akimirka Prie paminklo komunizmo aukoms. Olgos Posaškovos nuotr.

 Atkelta iš 3 p.
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Mieli skaitytojai, autoriai ir rėmėjai,
laikraštis „Mokslo Lietuva“ 

leidžiamas jau daugiau kaip 30 
metų – nuo tautos Atgimimo laikų – 1989 
m. vasaros. Tai vienintelis mokslininkų 
laikraštis, skirtas ne tik akademinei ben-
druomenei, bet ir visiems, besidomintiems 
mokslo naujienomis ir studijų pokyčiais. 
„Mokslo Lietuvoje“ svarbios informacijos 
ras ir besiruošiantys studijuoti, ir jau stu-
dijuojantys, taip pat pasirinkę mokslininko 
kelią ar naujoves diegiantys verslininkai ir 
valstybės tarnautojai. 

Per metus jus pasieks 22 „Mokslo Lie-
tuvos“ numeriai – po du numerius per mė-
nesį, išskyrus rugpjūtį. „Mokslo Lietuva“ 
leidžiama dviem formatais: spausdintu ir 
elektroniniu (PDF). 

Užsisakyti spausdintą lai-
kraštį galite:

1) visuose „Lietuvos pašto“ skyriuose;
2) internetu, naudodamiesi nuoroda: 

https://www.prenumeruok.lt;

3) „Mokslo Lietuvos“ redakcijoje, iš 
anksto susitarę el. paštu mokslolietuva@
gmail.com. 

Prenumeratos kainos – sumažintos: ke-
tvirčiui – 4,87 euro, pusei metų – 9,74 euro, 
metams – 17,86 euro. Laikraštis jums bus 
pristatytas į namus.

Užsisakyti elektroninį laikraščio 
formatą galite, 

kreipdamiesi el. paštu mokslolietuva@
gmail.com. Jums išsamiai paaiškinsime, 
kaip pervesti prenumeratos mokestį. Užsi-
prenumeruodami laikraščio PDF, praneškite 
redakcijai savo el. paštą, kuriuo pageidausite 
gauti laikraštį. 

PDF varianto prenumeratos kaina: pusei 
metų – 6 eurai, metams – 10 eurų. Laikraštį 
gausite į savo elektroninį paštą.  

Prenumeruokite, platinkite, rašykite 
mums, dalyvaukite diskusijose. Stokite į 
Lietuvos mokslininkų sąjungą ir tapkite 
vieningos mokslo bendruomenės nariais.   

Laikraščio leidėja – Lietuvos mokslininkų  
sąjunga                                                                             

2020-ųjų  
„Mokslo Lietuvos“  

prenumerata
Kovo 1 d. Lietuvos ambasadoje Airi-

joje vykusio žinių apie Lietuvą kon-
kurso metu inauguruotas Vytauto 

Didžiojo universiteto (VDU) ambasadorius 
Airijoje. Šventės metu įteikta VDU vėliava, 
pasirašyta ambasadoriaus–vėliavnešio de-
klaracija. Ši misija patikėta Airijoje 6 metus 
gyvenančiam VDU lietuvių filologijos stu-
dijų absolventui, Dublino „4 vėjų“ lituanis-
tinės mokyklos mokytojui Juliui Majauskui. 
Būtent šioje mokykloje vyksiančių su VDU 
susijusių renginių ir susitikimų metu bus 
keliama universiteto vėliava, buriami VDU 
absolventai ir visi, kuriems yra artimos artes 
liberales ir VDU, kaip Pasaulio lietuvių uni-
versiteto, idėjos bei vertybės.

VDU ambasadorius–vėliavnešys atlieka 
bendruomenės narių vienijimo funkciją, 
skatina VDU absolventus palaikyti ryšį su 
universitetu, kviesdamas juos bendrai vei-
klai. Jis yra informacijos skleidimo žmogus 
savo mieste, miestelyje ar regione, atliekantis 
tarpininko tarp universiteto ir absolventų 
vaidmenį, prisidedantis prie VDU idėjų 
viešinimo.

Kvietimas atlikti VDU ambasadoriaus–
vėliavnešio misiją galioja VDU absolven-
tams, puoselėjantiems bendras vertybes: 

asmenybės laisvę, atvirumą, atsakomybę, kū-
rybiškumą, bendruomeniškumą. Norintys 
tapti VDU ambasadoriais–vėliavnešiais yra 
kviečiami kreiptis į VDU Studentų reikalų 
departamentą                                              .

Airijos lituanistinės 
mokyklos mokytojui įteikta 

VDU vėliava

VDU ambasadorius Airijoje Julius 
Majauskas

Dr. Alma Mačiulytė-Šniukienė
 

Pastarosiomis dienomis plačiai aptari-
nėjamas klausimas – Europos Sąjun-
gos biudžetas 2021–2027 metams. Tai 

viena aktualiausių temų, kadangi baigiasi 
ES regioninės paramos 2014–2020 m. m. 
paskirstymo laikotarpis ir planuojama kitam. 
Didžiausiu iššūkiu tampa biudžeto lėšų pa-
skirstymas. 2014–2020 m. ES struktūrinių ir 
investicinių fondų paramos Lietuvai biudže-
tas siekė 8,39 mlrd. eurų. Pagal dabartinį ES 
biudžeto planą, parama Lietuvai 2021–2027 
m. siektų apie 6,5 mlrd. eurų, t. y. sumažėtų 
apie 1,89 mlrd. eurų, arba apie 270 mln. eurų 
mažiau per metus. Ar toks paramos Lietuvai 
sumažinimas yra pagrįstas? 

Paramos politikos peržiūrėjimas ir lėšų 
perskirstymas tarp regionų yra normalus 
reiškinys. Planuojant paramą kitam progra-
mavimo laikotarpiui, vertinamas suteiktos 
paramos efektyvumas, koreguojami prio-
ritetai, įvertinamos ES biudžeto galimybės 
ir pagal tai tikslinama struktūrinių fondų 
ir sanglaudos fondų lėšų paskirstymo poli-
tika ir taisyklės. Pagrindinis ES regioninės 
paramos tikslas – mažinti ekonominius ir 
socialinius skirtumus tarp ES regionų ir už-
tikrinti tvarią plėtrą. Kiekvienas ES regionas 
gali gauti paramą iš Europos regionų plėtros 
fondo, Europos socialinio fondo, tačiau 
iš Sanglaudos fondo paramą gali gauti tik 
mažiau išsivystę regionai.

2014–2020 m. šią paramą gavo regionai, 
kurių bendros nacionalinės pajamos, ten-
kančios vienam gyventojui, nesiekė 90 proc. 
ES vidurkio. Vien iš šio fondo ES regionams 

per paskutinį programavimo laikotarpį buvo 
skirta 63,4 mlrd. eurų paramos. Bendras 
regionų plėtros ir sanglaudos politikos fi-
nansavimo 2014–2020 m. fondas siekė 351,8 
mlrd. eurų. 

Tačiau, kaip rodo tyrimai, ES regioninė 
parama ne visai pasiekia numatytus tikslus. 
Nors tarp ES šalių vyksta konvergencija, 
atotrūkiai tarp regionų, pagal teritorinių 
vienetų skirstymo nomenklatūrą (NUTS) 
priskiriamų trečiajam, t. y. apskričių lygme-
niui, didėja. 

Vadinasi, paramos teikimo taisyklės turi 
būti koreguojamos, siekiant užtikrinti, kad 
konvergencija vyktų ne tik šalių, bet ir ap-
skričių lygmeniu. Viena didžiausių proble-
mų – netolygus, nepakankamai efektyvus 
paramos paskirstymas tarp smulkių teritori-
nių vienetų, kai didesnę paramos dalį gauna 
ūkiniai vienetai, veikiantys ekonomiškai 
stipresnėse apskrityse, o parama atsilie-
kančioms apskritims yra per menka. Todėl 
atotrūkis tarp apskričių dar labiau didėja ir 
sanglaudos politika nepasiekia savo tikslo.

Tyrimai rodo, kad ES regioninei para-
mai būdinga mažėjanti grąža, nes paramos 
efektyvumas priklauso nuo jos intensyvumo. 
Su kolegomis (doc. dr. Mindaugu Butkumi 
ir doc. dr. Kristina Matuzevičiūte) atliktas 
tyrimas, analizuojant 2007–2014 m. regio-
ninės paramos efektyvumą NUTS 3 lygme-
nyje, rodo, kad paramai pasiekus 3,07 proc. 
bendrojo vidaus produkto, dėl mažėjančios 
ribinės grąžos papildoma parama teigiamo 
poveikio regionų konvergencijai nebeturi. 
Minėtu paramos laikotarpiu ši finansavimo 
riba buvo viršyta net 37-iuose ES NUTS 3 

lygmens regionuose ir permokėtų lėšų suma 
sudarė apie 5,8 mlrd. eurų. Lietuvos atveju 
parama viršijo šią ribą tik viename iš 10 
regionų, kai Vengrijoje – net 11-oje regionų 
iš 20. Tai rodo, kad Lietuvoje ES paramos 
lėšos paskirstomos efektyviau, lyginant su 
Vengrija. Akivaizdu, kad paramos paskirs-
tymas tarp regionų turi būti peržiūrėtas: 
daugiau lėšų turėtų būti skirta regionams, 
nesiekiantiems optimalios finansavimo ribos 
ir mažiau ją viršijantiems.

Kitas svarbus veiksnys, lemiantis ES regi-
oninės paramos efektyvumą, – valstybės ins-
titucijų kokybė. Tyrimai rodo, kad didesnę 
grąžą pasiekia regionai, kuriuose institucijų 
veiklos kokybė yra geresnė. Kai kuriais atve-
jais valstybės institucijų veikla siejama tik su 
korupcijos lygiu, tačiau institucijų kokybė 
apima ir politikos stabilumą, Vyriausybės 
veiklos efektyvumą, reguliavimo kokybę, 
įstatymų viršenybę, balsavimo teisę ir atsa-
komybę. Pagal Pasaulio banko skaičiuojamą 
Vyriausybės efektyvumo indeksą, Lietuva 
iš 28 ES šalių 2018 m. užėmė 15-ą vietą, kai 
Vengrija – tik 23-ią vietą. Todėl nenuostabu, 
kad paramos paskirstymas Vengrijoje tarp 
smulkesnių teritorinių vienetų nėra pakan-
kamai efektyvus. 

Tačiau ir Lietuvai šiuo aspektu yra kur 
pasitempti. Be aiškios regioninės politikos 
pasiekti sanglaudą tarp regionų būtų sun-
ku. Vis dėlto, derantis dėl ES regioninės 
paramos, egzistuojantys dideli regioniniai 
skirtumai šalies teritorijoje – svarus argu-
mentas. Šiuo metu tik lieka tikėtis, kad bus 
surasta daugiau svarių argumentų ir derybų 
rezultatas Lietuvai bus palankus. 

ES biudžetą labai pakoregavo Jungtinės 
Karalystės išstojimas. Dėl šio sprendimo ES 
biudžetas neteks apie 50–60 mlrd. eurų pa-
jamų. Tikimasi, kad augančios ekonomikos 
ir didėjančios narių įmokos į ES biudžetą 
kompensuos Jungtinės Karalystės išstojimo 
nulemtus nuostolius. Vis dėlto, jau girdisi 
pasiūlymų, kad įmokų dalis nuo šalių ben-
drųjų pajamų turėtų būti sumažinta. Tai būtų 
naujas iššūkis šalims, besiderančioms dėl ES 
paramos. Autorė yra VGTU Verslo technologijų 
ir verslininkystės katedros dėstytoja                       

 

Kuo pagrįstas paramos mažinimas Lietuvai?

Dr. Alma Mačiulytė-Šniukienė. Vaivos 
Norkevičiūtės nuotr.

MOKSLININKO POZICIJA
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Kęstutis Bacvinka

Lietuvos miškininkų sąjunga kovo 20 d. 
Kauno miškų ir aplinkos inžinerijos 
kolegijoje (Liepų g. 1, Girionys, Kauno 

r. sav.) organizuoja konferenciją „Lietuviško-
ji miškininkystė: emocijos ir faktai“.

Idėja surengti konferenciją kilo dėl visuo-
menėje formuojamos nuomonės, kad miš-
kininkai yra nebe romantikai, puoselėjantys 
mūsų šalies miškus, o gamtos priešai, dėl 
pelno siekiantys iškirsti visus Lietuvos miš-

kus. Jau ne vienoje konferencijoje išsakyta ši 
miškininkų nuoskauda prašosi būti atidžiau 
išklausoma ir atitinkamai į ją sureaguojama.

Dvi miškininkų kartos savo sunkiu 
darbu sutvarkė karo nuniokotus Lietuvos 
miškus. Šalies miškingumas nuo 12,1 proc. 
išaugo iki 35,5 proc., tūris padidėjo beveik 4 
kartus – 400 mln. m³, vidutinis medynų tūris 
šiuo metu yra 256 m³/ha, ir pagal šį rodiklį 
Lietuva užima dešimtą vietą Europoje ir 14 
vietą pasaulyje. Kalbant apie biologinės įvai-
rovės išsaugojimą, galima įrodyti, kad niekas 

kitas miškuose jos taip gerai nesaugo kaip 
miškininkai. Net 36 proc. miškų patenka į 
įvairias saugomas teritorijas, registruotas 
saugomų teritorijų registre. Kasmet per visą 
Lietuvą miškininkai kirtavietėse palieka apie 
150 tūkst. bioįvairovės medžių ir apie 80 
tūkst. stuobrių.

Prie kiekvieno miškotvarkos projekto 
yra kelių šimtų puslapių gamtosauginė ir 
rekreacinė dalys. Jose sužymėtos visos toje 
teritorijoje esančios gamtinės vertybės nuo 
Raudonojoje knygoje įrašytų augalų su ra-

dimviečių žemėlapiais iki gamtotvarkos 
priemonių valstybiniuose parkuose ir draus-
tiniuose. Taigi keistoka, kai skundžiamasi, 
kad nebėra kur gyventi geniams, ir miškus 
ima gelbėti, kas tik netingi, – architektai, 
menininkai, mokytojai, mokslininkai ir net 
lakūnai, steigiasi įvairios asociacijos.

Ar būtina dar plėsti saugomas teritorijas, 
rezervatus, silpninant socialines, ekologines 
ir ekonomines miškų funkcijas. Tik diskusi-
jose gimsta geresnis tarpusavio supratimas, 
vedantis į tiesą. Autorius yra Seimo narys           

RENGINIAI

Konferencija „Lietuviškoji miškininkystė: emocijos ir faktai“

VGTU prorektorius Antanas Čenys. 
Simo Bernoto nuotr. 

Prof. Antanas Čenys

Neseniai Europos Komisija pristatė 
Europos duomenų strategiją, susi-
jusią su dirbtinio intelekto plėtra. 

Europa pripažįsta, kad pralaimėjo konku-
rencinę kovą dėl internetinių platformų, 
kuriose dominuoja JAV ir iš dalies – Kinijos 
kompanijos. Šis didžiųjų kompanijų domi-
navimas yra „laukinio“ kapitalizmo pase-
kmė. Situacijoje, kai naujoje veiklos srityje 
nėra jokio reguliavimo, privačios įmonės 
visais įmanomais būdais bando labai greitai 
užkovoti rinką ir dažniausiai tai baigiasi 
dominavimu, jeigu ne monopolizavimu. 
„Amazon“, „Google“, „Facebook“ – platfor-
mos, kurias galima laikyti monopolijomis. 
Europa praktiškai neturi jokių galimybių 
sukurti konkurencingų atitikmenų šioms 
platformoms. Daugumos ekspertų nuomo-
ne, duomenų ir jų apdorojimo srityse per 
ateinančius penkerius metus įvyks didžiulės 
permainos. Europos duomenų strategija – 
tai Europos planas, kaip pasinaudoti šiomis 
permainomis ir susigrąžinti Europos vietą 
tarp pasaulio duomenų ekonomikos lyderių. 

Pagrindinis numatomas pokytis – kur 
bus kaupiamas ir apdorojamas milžiniškas 
duomenų kiekis, kuris išaugs 5 kartus (iki 
175 zetabaitų). Šiuo metu 80 proc. duomenų 
yra valdomi centralizuotai tiek kompanijų, 

tiek valstybių kontroliuojamose duomenų 
bazėse arba „debesyse“, o 20 proc. duome-
nų – mažų prietaisų atmintyje. Planuojama, 
kad 2025 m. bus atvirkščiai – 80 proc. duo-
menų bus generuojami mažuose prietaisuo-
se ir juose liks. Europa nori tuo pasinaudoti 
ir mano turinti tam reikiamas prielaidas. 
Europos duomenų strategija numato, kaip 
atrodys duomenų kraštovaizdis po penke-
rių metų. Europa turi galimybę pasirodyti 
daug geriau nei anksčiau. Ateityje Europoje 
daiktų interneto generuojamų duomenų, 
ypač pramoninių, bus labai daug. Efektyvus 
jų panaudojimas priklausys nuo teisinio 
reguliavimo ir taikomų standartų. 

Kad viskas būtų panaudota, visi duome-
nys turi būti prieinami. Dabar platformos 
tiesiog pasiima vartotojų duomenis. Pavyz-
džiui, jūs perkate ką nors „Amazon“ ir jūsų 
formaliai tarsi paklausia dėl duomenų nau-
dojimo, tačiau iš tikrųjų niekas jūsų nieko 
neklausia. Platformos kaupia apie vartotojus 
neįtikėtinus kiekius duomenų. Jeigu kalba-
me apie verslą ir daiktų internetą, tai taip 
paprastai jokių duomenų negausime. Todėl 
teisinis reguliavimas, standartai gali būti 
nepalyginamai svarbesni, negu yra dabar. 
Europa yra stipri reguliuojamose srityse. 
Jeigu prisimintume mobilųjį telefoną, tai jo 
bumas atsirado nuo GSM ir tapo europiniu 
standartu. Todėl daug įmonių, naudodamosi 
tuo pačiu standartu, sugebėjo Europoje iš-
populiarinti mobilųjį telefoną. Europa dėl 
teisinio reguliavimo yra stipri ne tik blogąja 
prasme, kad taiko daug apribojimų, vei-
kiančių verslo plėtrą, bet ir gerąja prasme, 
nes standartų turėjimas labai palengvina 
visoms įmonėms galimybę kurti produktus, 
tinkančius visiems. 

Pastaruoju metu daug kalbama apie de-
besų kompiuteriją, kuri šiuo metu yra labai 
centralizuota, pavyzdžiui, „Amazon Cloud 
Drive“ ar „Microsoft Azure Cloud“. Jeigu 
iš tikrųjų 80 proc. duomenų bus saugo-
mi mažuose prietaisuose, akivaizdu, kad 
niekas visko nesaugos „debesyse“, todėl, 
galime pasakyti, bus daug „debesų“. Dėl šios 
priežasties Europa bando sukurti Europos 
duomenų erdvę – bendrą duomenų erdvę, 

kad duomenys Europos Sąjungoje (ES) ga-
lėtų laisvai judėti tarp valstybių – nuo vieno 
sektoriaus prie kito. Siekiama sukurti ne 
tik bendrą Europos duomenų erdvę, bet ir 
duomenų rinką. Įvykus šiems pokyčiams, jie 
sudarytų potencialią galimybę Europai turėti 
daug didesnį vaidmenį, nei iki šiol.

Kalbant apie Europos teisinio reguliavi-
mo įtaką pasaulyje, geras pavyzdys yra ES 
Bendrasis duomenų apsaugos reglamentas, 
kuriame aprašomi duomenų privatumo 
reikalavimai. Plečiantis decentralizavimui ir 
dirbtiniam intelektui, saugumo ir duomenų 
patikimumo klausimas tampa vis svarbes-
nis. Šiuo metu, nepaisant to, kad daug kas 
į Bendrąjį duomenų apsaugos reglamentą 
žiūri kaip į biurokratinį dokumentą, ribo-
jantį verslą, jis iš esmės tampa pasauliniu 
standartu. Sugebėjimas sukurti dokumentus, 
apimančius svarbiausias sritis, daro įtaką ne 
tik Europai, bet ir visam pasauliui. ES tikisi, 
kad jos taikomas reguliavimas duomenų 
srityje taip pat turi geras galimybes tapti 
pasauliniu standartu. 

Taip pat ES svarsto, kokiomis priemonė-
mis būtų galima pasiekti, kad visi noriai, ne tik 
privalomai, keistųsi duomenimis ir dalintųsi 
informacija. Taip atsirastų vadinamasis duo-
menų altruizmas. Nors Bendrasis duomenų 
apsaugos reglamentas ir užkerta kelią asme-
ninės informacijos sklaidai, tačiau, asmeniui 
sutinkant dalintis duomenimis, ja būtų galima 
laisvai naudotis dėl bendro gėrio, kad atsirastų 
nauji produktai, servisai ir galimybės.

Duomenų erdvės turi būti sektorinės, nes 
duomenys yra labai skirtingi, pavyzdžiui, 
finansų, energetikos, medicinos, valstybinio 
sektoriaus. Taip gali būti sukuriamos Euro-
pos duomenų erdvės skirtingoms sritims. 
Manau, turėtų atsirasti ir techninės galimy-
bės asmeninei duomenų erdvei, kad žmogus 
galėtų pasirinkti, kokius duomenis jis apie 
save leidžia naudoti, o kokių – ne. Teoriškai 
mes ir dabar tai galime daryti, bet tai kol kas 
sudėtinga atlikti techniškai, didžioji dalis 
žmonių net nesugeba ir negali to daryti, nes 
paprasčiausiai to nemoka.

Didelis išbandymas, kurį ES gvildena 
savo strategijoje, yra susijęs su kvalifikuotų 

žmonių, dirbančių su duomenimis, skaičiaus 
didinimu. Jų teigimu, 2018 m. ES buvo 5,7 
mln. duomenų profesionalų arba duomenų 
specialistų. Siekiama, kad 2025 m. tokių 
specialistų būtų 10,9 mln. Per penkerius 
metus jų skaičius turi padidėti 5,2 mln. Kyla 
klausimas, ar tai ne per daug ambicinga? Aiš-
ku, kad ES pati investuos ir skatins Europos 
šalis investuoti į tokių specialistų rengimą, 
kadangi skaičiai – tikrai dideli. Yra du aki-
vaizdūs būdai pagerinti situaciją, siekiant 
šio tikslo. Vienas jų – radikaliai padidinti 
moterų skaičių, dirbančių šioje srityje, nes 
be moterų dalyvavimo užsibrėžto tikslo 
nepasieksime. Antra – specialistų perkva-
lifikavimas, ne tik ruošiant jaunus žmones, 
bet ir perkvalifikuojant tuos žmones, kurie 
dabar užsiima kita veikla.

 Strategijoje numatytas dar vienas, pagal 
skaičius mažiau ambicingas ES tikslas, bet 
gal dar ambicingesnis, siekiant jo įgyven-
dinimo. Skaičiuojama, kad dabar 57 proc. 
žmonių ES turi bazinių skaitmeninių ge-
bėjimų. ES užsibrėžusi, kad 2025 m. tokių 
žmonių skaičius turėtų išaugti iki 65 proc. 
Tai, kad du trečdaliai žmonių Europoje 2025 
m. turėtų bazinių skaitmeninių gebėjimų, 
yra labai ambicingas tikslas. Akivaizdu, kad 
ES mano, kad visas gyvenimas ir ekonomika 
tampa skaitmenizuota ir be šių įgūdžių ne-
tolimoje ateityje tiesiog neišsiversime. Taip, 
kaip kažkada visi žmonės išmoko rašyti, 
skaityti ir skaičiuoti, taip dabar visi turės 
mokėti naudotis skaitmeniniais prietaisais 
ir valdyti duomenis. 

Lietuva, prieš kelerius metus radikaliai 
padidinusi informatikos studentų skaičių, 
eina teisinga kryptimi, mes nepradedame 
nuo nulio. Vilniaus Gedimino technikos 
universitete studijų skaitmenizavimo pro-
grama jau pradėta vykdyti prieš trejus metus, 
visi studentai jau dabar supažindinami su 
dirbtinio intelekto pagrindais. ES duomenų 
strategijos užmojis suteiks naujų galimybių 
ir mūsų startinė pozicija yra palanki. Ar 
mes Lietuvoje ir universitete sugebėsime 
išnaudoti šias galimybes ir padaryti viską, ką 
galime – kitas klausimas. Autorius yra VGTU 
Mokslo ir inovacijų prorektorius                              

Europos duomenų strategijos pokytis:  
duomenų kiekis išaugs penkis kartus
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Lietuvos žemės ūkio produkcijos ga-
mintojai sparčiai diegia naujoves savo 
ūkiuose. Šiuos procesus skatina Euro-

pos Sąjungos vykdomos žemės ūkio politikos 
priemonės, orientuotos į naujovių diegimą. 
Viena iš svarbiausių priemonių, skatinančių 
spartesnį inovacijų diegimo procesą ūkiuose, 
yra Lietuvos kaimo plėtros 2014–2020 metų 
programos priemonės „Bendradarbiavimas“ 
veiklos sritis „Parama EIP veiklos grupėms 
kurti ir jų veiklai vystyti“.

Lietuvos agrarinės ekonomikos institu-
tas, bendradarbiaudamas su UAB „ART21“ 
ir penkiais ūkininkų ūkiais bei trimis žemės 
ūkio bendrovėmis, vykdė projektą „Efekty-
vus ūkio valdymas“ ir siekė bendro tikslo – 
skatinti pažangių technologijų ir inovacijų 
diegimą, didinant augalininkystės efektyvu-

mą, kurti ir diegti tvaraus ūkininkavimo mo-
delius, užtikrinant subalansuotą žemės ūkio 
vystymąsi. Buvo siekiama mažinti neigiamą 
ūkininkavimo poveikį aplinkai ir spręsti 
dirvožemio erozijos problemas. 

Pirmiausia, vykdant projektą, inovaty-
viomis priemonėmis – dronu ir hiperspek-
trine kamera –atliekant aerodistancinius 
tyrimus, buvo įvertinti konkretaus ūkio rodi-
kliai: dirvožemio savybės, reljefas ir aplinkos 
sąlygos. Kitame projekto etape buvo sukurta 

ekonominių, vadybinių ir aplinkosauginių 
rodiklių sistema, skirta ūkio valdymui ge-
rinti. Gautų technologinių ir ekonominių 
duomenų pagrindu nustatyta dirbamos 
žemės plotų struktūra ir našumas, parinktas 
optimalus ūkio modelis, rekomenduotini au-
ginti augalai, žemės apdirbimo būdai, tech-
nikos poreikis ir jos techniniai parametrai 
bei investicijų poreikis. Baigiamajame etape 
parengta tvaraus ūkininkavimo metodika, 
apimanti vadybines, finansines ir technines 

NAUJI TYRIMAI

MOKSLO NAUJOVĖS LIETUVOS ŽEMĖS ŪKIUI
priemones, atsižvelgiant į tausų gamtos iš-
teklių naudojimą.

Modernių ūkio valdymo priemonių ir 
technologijų diegimas gerins ūkio vadybą, 
didins efektyvumą ir mažins neigiamą ūki-
ninkavimo poveikį aplinkai ne tik projekte 
dalyvaujančiuose ūkiuose, bet ir ūkiuose, 
kurie aktyviai dalyvavo šiam projektui vie-
šinti skirtose lauko dienose. Tikėtina, kad šio 
projekto rezultatai bus naudingi visam Lietu-
vos žemės ūkiui, nes jie viešai prieinami Lie-
tuvos agrarinės ekonomikos instituto tink-
lalapyje (https://www.laei.lt/?mt=inovaciju-
perdavimas&straipsnis=1524). Straipsnį 
parengė: dr. Irena Kriščiukaitienė, dr. Virginia Na-
miotko ir dr. Aistė Galnaitytė, Lietuvos agrarinės 
ekonomikos institutas                                              

Projekto vykdytojai. Stovi (iš kairės): dr. Virginia Namiotko, Linas Didžiulevičius, dr. 
Virgilijus Skulskis, Dmitrijus Radinas ir dr. Laurynas Jukna. Sėdi (iš kairės) dr. Aistė 
Galnaitytė ir dr. Irena Kriščiukaitienė Dronas ūkininko lauke

Dalis bitininkų su nerimu jau kalba 
apie tai, kad neįprastai šilta žie-
ma pakenkė bitėms ir išmušė jas 

iš įprasto gyvenimo ritmo. Tačiau Vytauto 
Didžiojo universiteto (VDU) Žemės ūkio 
akademijos mokslininkai teigia, kad šie bi-
tininkai patys padarė klaidų. Bitėms iš tiesų 
labiausiai kenkia žmonių veikloje naudojami 
chemikalai. Kiekvienam turėtų būti aišku, 
kad be šių darbštuolių Žemėje nebeliktų ir 
gyventojų, nes nebūtų jiems maisto. Todėl 
jos turi rūpėti net ir tiems, kas nemėgsta 
medaus.

Sveikuoliškai laikomos bitės 
žiemoja puikiai

„Kaip mūsų bitės praleido žiemą, tiksliai 
galėsiu atsakyti per Juozapines, t. y. kovo 19 
d., nes iki to laiko gamta dar gali spėti iškrėsti 
išdaigų. Tačiau tokie orai, kokie buvo iki šiol, 
bitėms – fantastiški“, – įsitikinęs VDU ŽŪA 
Agronomijos fakulteto docentas Algirdas 
Amšiejus. Jis Lietuvos bitininkus skirsto į dvi 
grupes – tuos, kurie turi „pusantro avilio“ ir 
save savaime laiko visažiniais, ir tuos, kurie 
dirba vadovaudamiesi mokslo rekomen-
dacijomis. O mokslas, pasak pašnekovo, 
sveikuolišką gyvenimo būdą rekomenduoja 

ne tik žmonėms, bet ir bitėms.
„Pirmoji bitininkų grupė dabar susi-

ėmusi už galvų šaukia, kad baisu, bitėms 
katastrofa, jos sušuto, per anksti sudėjo pe-
rus, veržiasi į lauką. Bet ką šie bitininkai 
padarė blogai? Ogi jie dar lapkričio mėnesį, 
nelaukdami net pirmojo šaltuko, avilius ap-
šiltino šienu, pūkiniais patalais. Jei žmonės 
šią žiemą būtų vaikščioję su kailiniais, dabar 
turbūt taip pat nesijaustų gerai. O, tarkime, 
mano bityne „spartietiškai“ žiemojusios 
bitės jaučiasi puikiai ir likusio maisto turi 
dar vienai žiemai“, – džiaugiasi A. Amšiejus 
ir pastebi, kad bitės žiemą maistą vartoja 
tam, kad avilyje palaikytų šilumą. O šiemet 
ir šilumos netrūko. 

Medaus kiekį nulems vasa-
ros orai 

Patyręs bitininkas aiškina, kad tuose 
kraštuose, kuriuose žiemos yra švelnios, 
vienam bičių aviliui paliekama 8–10 kilo-
gramų maisto, o Lietuvoje įprastai avilys, 
kuriame žiemoja iki 25 tūkst. gyventojų, 
maisto suvartoja per 20 kilogramų: 5–8 kg 
medaus, iš 10–12 kg cukraus pagaminto 

sirupo ir apie 2 kg bičių duonos. 
„Iš tiesų iki vasario bitėms maisto rei-

kia labai nedaug, bet vasario pradžioje jos 
pradeda dėti perus, iš kurių vystosi nauja 
bičių karta. O šis procesas vyksta sėkmingai 
tik tokiu atveju, kai avilyje palaikoma 35 
laipsnių šiluma. Štai tada bitės ir pradeda 
trigubai ir net keturgubai aktyviau maitintis, 
kad avilyje pakeltų oro temperatūrą. Šiemet 
joms to daryti ir eikvoti savo jėgų iki šiol 
beveik nereikėjo“, – aiškina pašnekovas, 
pastebėdamas, kad vien palanki žiema gero 
medunešio negarantuoja – viskas priklausys 
nuo ateinančios vasaros orų. Jei orai bus 
palankūs ir bitės galės skraidyti apie 120 
dienų, viena 70 tūkst. narių šeima suneš iki 
100 kilogramų medaus.

Planetos ateitis – bičių „ran-
kose“

Tačiau medus ir kiti bičių produktai, A. 
Amšiejaus teigimu, sudaro tik 5 proc. nau-
dos, kurią teikia šie vabzdžiai. Didžiausias jų 
nuopelnas – žydinčių augalų apdulkinimas. 
„Net 80 proc. žmogaus ir visų planetos gyvū-
nų maisto išteklių sukuria bitės ir kiti bitiniai 
plėviasparniai, besimaitinantys nektaru. 
Jeigu bičių neliktų, neliktų visų spalvotais 
žiedais žydinčių augalų, kartu ir šių augalų 
vaisių. Ir tai būtų katastrofa“, – neabejo-
ja pašnekovas, katastrofiška įvardijantis ir 
dabartinę bitininkystės situaciją Lietuvoje. 

„Tiesiogiai šios srities specialistų 
nerengia nė viena aukštoji ar aukštesnioji 
mokykla, o esamų bitininkų amžiaus vidur-
kis artėja 80 metų link. Tačiau didžiausia 
blogybė bitėms – aplinkoje esančios įvairios 
cheminės medžiagos. Jos labiausiai kenkia 
bičių palikuonims, nes lervutės yra ypač 

jautrios chemikalams. Galbūt ne visiems 
žinoma, kad bitė turi medaus pūslę, kuria 
maistas teka tiesiai į žarnyną. Tad, jeigu 
pats vabzdys tesveria 100 miligramų, įsi-
vaizduokime, kokia menka nuodų dozė jį 
pražudo“, – kalba pašnekovas. 

A. Amšiejaus teigimu, bityne nebūna nė 
vienos bičių šeimos, kuri būtų lygiai tokia 
pati kaip kita. „Jos, kaip ir žmonių šeimos, – 
vienos darbščios, kitos tingios, vienų higie-
na – nepriekaištinga, kitos – apsileidusios. 
Bitininko tikslas yra su visomis jomis už-
megzti „socialinį dialogą“. Geras bitininkas 
turi būti ir psichologas, ir pedagogas, ir 
gydytojas, ir prižiūrėtojas. O svarbiausia – 
dirbdamas su bitėmis, privalai nusiraminti 
ir užmiršti visas savo problemas. Bet ar ne 
to šiandien labiausiai ir reikia nuolatinėje 
įtampoje gyvenančiam žmogui?“ – retoriškai 
klausia pašnekovas.

Docentas kviečia aktyviai imtis bitinin-
kystės ne tik Lietuvos regionų, bet ir di-
dmiesčių gyventojus. Praktinių sprendimų, 
kaip tai daryti, yra visais atvejais. Bitinin-
kystės veikla, A. Amšiejaus įsitikinimu, būtų 
puikus kiekvieno mūsų žingsnis planetos 
išsaugojimo link.                                              

Bičių likimas turi rūpėti ir nemėgstantiems medaus

VDU docentas Algirdas Amšiejus
Bitės ant žiedo

Bitės koryje. VDU archyvo nuotr.

ŠILTOS ŽIEMOS PAMOKOS IŠ VDU
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„Norvegijos universitetams svarbūs ne rei-
tingai, o kokybės priežiūra ir tarptautišku-
mas. Jei yra galimybė tam tikroje srityje 
pasiekti proveržį, suteikiamas maksimalus 
finansavimas. Taip Norvegijos mokslo ir 
technologijos universitetas ir pelnė Nobelio 
premiją – po to, kai skyrė daug lėšų tam tikrai 
medicinos mokslų sričiai, kurioje tai galėjo 
įvykti. Prieš šešerius metus šio universiteto 
mokslininkai May-Britt Moser ir Edvardas 
I. Moseris buvo įvertinti Nobelio premija – 
už atrastą savotišką vidinę žinduolių „GPS 
sistemą“, smegenų ląsteles, kurios padeda 
orientuotis, rasti kelią. Ką reiškia tokiame 
kontekste kažkoks reitingas? Stipri naciona-
linė sistema savaime sukuria atsvarą nerei-
kalingiems tarptautiniams kompleksams“, – 
sako Norvegijos mokslo ir technologijos 
universiteto (NTNU) profesorius, filosofas 
Gediminas Karoblis, bendradarbiaujantis 
su Vytauto Didžiojo universitetu. Pasaulio 
banko duomenimis, Norvegija skiria net 
2,11 proc. savo BVP mokslui ir pažangai, 
o Lietuva – vos 0,89 proc., panašiai kaip 
Etiopija ar Egiptas.

Pasitikėjimas ir autonomi-
ja – XXI amžiaus švietimo 
ženklai

Profesorius tikina, kad Lietuva galėtų 
pasisemti daug patirties iš norvegų, ku-
rių požiūris į švietimo organizavimą yra 
itin paprastas. Pirmiausia, aukštąjį mokslą 
dosniai finansuoja valstybė – studentai už 
jį visai nemoka, o universitetai valstybės 
paramą studijų programoms gauna pri-
klausomai nuo to, kiek absolventų jie išleido 
prieš dvejus metus. G. Karoblio teigimu, 
tai atsiperka – aukštojo mokslo institucijos 
tampa inovacijų centrais, kurie ne tik atneša 
pelną valstybei, bet ir sulaukia tarptautinio 
pripažinimo. Svarbu ir tai, kad studentų 
„krepšeliai“ siejami su atliktu darbu, o ne 
su studentų medžiojimu. Dvejų metų laiko-
tarpis leidžia universitetams geriau planuoti 
savo biudžetą.

Dėsningas tokio įdirbio rezultatas pas-
tebimas ir tame pačiame NTNU. Tai vienas 
pagrindinių Norvegijos technologinių cen-
trų, kurio dėka šalis tapo ir žuvininkystės 
lydere pasaulyje. Didžiausią pasaulio lašišų 
auginimo įmonę „SalMar“ gerai žino ir lie-
tuviai, kurių gausu jos veiklos centre Friojos 
saloje. Ši sala yra visai netoli Trondheimo – 
miesto, kuriame veikia ne tik NTNU, bet ir 
šio universiteto įkurta nepriklausoma, ko-
mercinė mokslinių tyrimų organizacija SIN-
TEF – viena didžiausių Europoje. Naujausios 
sociologinės apklausos rodo, kad norvegai 
daugiau gerovės ateičiai tikisi sulaukti ne iš 
naftos sektoriaus, bet iš žuvininkystės ir jūros 
tyrimų. Žmonės tiki, kad gerovę jiems atneša 
mokslas ir švietimas. 

„Norvegijoje yra Aukštojo mokslo ir tarp-
tautinių mokslo ryšių departamentas, skati-
nantis universitetus bendradarbiauti, plėtoti 
aukštesnės kokybės studijų programas. Būtent 
Vyriausybės iniciatyva ir lėšomis NTNU 
prisijungė regionines aukštąsias mokyklas 
ir tapo didžiausiu universitetu šalyje. Susi-
jungimai padeda mažesnėms akademijoms 
kelti konkurencingumą. Pavyzdžiui, kai kelios 
kaimyninės aukštosios mokyklos buvo pri-
jungtos prie NTNU, stipriai pakilo jų mokslo 
ir studijų kokybė, atsiradus prieigai prie uni-
versiteto išteklių, tarptautinių ryšių, statuso. 

Net aš pats tai pajaučiau, kai universitetas 
apribojo mano „Erasmus“ mainų keliones, 
kad naujųjų padalinių dėstytojai galėtų dau-
giau keliauti“, – paaiškina prof. G. Karoblis.

Pasak jo, kitas ne mažiau svarbus fakto-
rius, padedantis norvegams pirmauti aukš-
tajame moksle – autonomija, valstybės sutei-
kiama laisvė, pavyzdžiui, patiems universi-
tetams akredituoti savo programas, panašiai 
kaip Didžiojoje Britanijoje. Universitetais 
pasitikima, o jie patys užsiima savęs verti-
nimu, nuolatine analize. Nepriklausomas 
savęs vertinimas, be „nurodymų iš viršaus“, 
yra būdingas pažangioms valstybėms – tai 
yra vienas iš XXI amžiaus švietimo ženklų. 
Deja, mokslininkas pastebi, kad Lietuva 
šiuo atžvilgiu yra dar įstrigusi praeityje: čia 
vyrauja biurokratija ir centralizuotas švieti-
mo valdymas.

„Valstybė, kuri didina biurokratų skaičių, 
yra autokratinio tipo – ji nepasitiki universi-
tetais ir siekia, kad kažkas su geležine letena 
juos vertintų, bet visai nereikalauja nuolati-
nio savęs vertinimo. Čia paradoksas – pas 
mus mokytojai, dėstytojai, universitetai nuo-
lat atsiskaitinėja centrinei institucijai, kaip 
Rusijos imperijos laikais, bet nėra skatinami 
patys save vertinti“, – pastebi G. Karoblis.

Reitingai, lyginantys nepaly-
ginamus veiksnius, – bepras-
miai

Anot G. Karoblio, tarptautiškumas taip 
pat turėtų būti tikras, o ne imituojamas. 
Norvegijos universitetuose tarptautiškumas 
skatinamas visose srityse: samdant tarptau-
tinius ekspertus studijų vertinime, skelbiant 
paskaitų medžiagą angliškai, užtikrinant ir 
reikalaujant, kad visi bakalauro studentai 
bent semestrui išvyktų studijuoti į užsienį. 
Svarbu pažymėti, kad magistro baigiamuo-
sius darbus vertina ir išoriniai ekspertai, kitų 
užsienio universitetų profesoriai.

Tačiau į tarptautinius reitingus Norvegi-
joje žiūrima atsargiai – jų nesureikšminant, 
dalyvaujant dažnai labiau iš solidarumo 
su kitomis valstybėmis, o ne tikint tokių 
vertinimų prestižu ar svoriu. Priešingai – 
nerimaujama, kad žurnalistai reitingus in-
terpretuoja klaidingai. „Yra dalykų, kurių 

negalima reitinguoti – kaip tėvams savo vai-
kų, taip ir universitetų. Panašų galima lyginti 
tik su panašiu. Pavyzdžiui, D. Britanijoje 
universitetai skirstomi į tuos, kurie priklauso 
Russell grupei, ir tuos, kurie nepriklauso – 
skirtumas tarp jų yra kaip tarp Lietuvos ir 
Kinijos. O reitingai juk įveda bendrą plat-
formą visiems – ir visi supanašėja. Fizikoje 
tai vadinama šilumine mirtimi: jei dviejuose 
kambariuose yra skirtingos temperatūros, 
atidarius duris jos supanašės. Sistemose, 
kur lyginami ypač dideli kiekiai veikėjų ar 
institucijų, šis supanašėjimas neišvengiamas. 
O mokslui ir proveržiui būtini skirtumai: tai 
yra evoliucinės raidos pagrindas“, – dėsto 
prof. G. Karoblis.

Pasak jo, reitingų problema yra ta, kad 
jie dažnai bando tarpusavyje lyginti univer-
sitetus, kurie turi mažai bendro arba kurių 
stiprybės yra skirtingos sritys. Todėl toks 
lyginimas netenka prasmės ir nėra nau-
dingas stojantiesiems, kurie ieško geriau-
sio universiteto konkrečioje srityje. Kitaip 
tariant, jiems nenaudinga žinoti, kas kokią 
vietą užima bendrame sąraše. Be to, filoso-
fo manymu, tokie reitingai neišvengiamai 
skatina standartizaciją – taikymąsi prie vi-

kai, kurie savo ruožtu lemia gaunamą finan-
savimą. Moksliniai leidiniai skirstomi į dvi 
kategorijas: vienai priklauso patys geriausi, 
reprezentaciniai konkrečios mokslo srities 
leidiniai, kitai – visi likusieji, kurie atitinka 
keliamus reikalavimus. Kiekvienas moksli-
ninkas gali siūlyti įtraukti į antrąjį sąrašą jam 
žinomą mokslo žurnalą. 

Bet kuriuo atveju, G. Karoblio manymu, 
tokia lyginimo platforma, kai finansavimą 
lemia apibrėžta mokslininko darbo kokybė, 
yra geresnė už miglotus, niveliuotus reitin-
gus. Atliktų mokslinių darbų registravimo 
sistema, vadinama CRISTIN, Norvegijoje 
veikia labai paprastai: surašyti per metus 
atliktus darbus centralizuotoje platformoje 
trunka ne daugiau nei pusvalandį.

Stiprus švietimas – tik su sti-
priomis profsąjungomis

Iš pirmo žvilgsnio gali atrodyti, kad švie-
timo sistema Norvegijoje veikia sklandžiai, 
politikai bei mokslininkai vieni į kitus įsi-
klauso ir siekia bendro tikslo. Tačiau G. 
Karoblis atkreipia dėmesį, kad šioje Skan-
dinavijos šalyje profsąjungos taip pat yra 
itin stiprios. Visi profsąjungų streikai buvo 
efektyvūs, nes buvo streikuojama masiškai 
ir drauge su kitomis profsąjungomis, pa-
vyzdžiui, su oro uostų patikros darbuotojų 
profsąjunga. 

„Lietuvoje profsąjungos turėtų kovoti 
ne už papildomus 100 eurų prie atlyginimo, 
o už visišką saugumą, kurį daugelio kitų 
šalių mokslininkai turi – tai neterminuotos 
darbo sutartys aukštajame moksle. Keista, 
bet senais laikais žmonių asociacijos kovojo 
dėl laisvių, o dabar – tik dėl pinigų. Tarsi 
visos laisvės jau būtų pasiektos ir niekas jų 
daugiau nebeatiminėtų“, – pabrėžia filosofas, 
pasidžiaugęs, kad norvegų profsąjungos yra 
aktyvios ir efektyvios. 

G. Karoblis pasidalino pastabomis apie 
mūsų šalies abitūros egzaminų sistemą. Anot 
jo, stojimą į aukštąsias mokyklas turėtų 
lemti ne centralizuoti, nacionalinio masto 
egzaminai, o metiniai dalykų pažymiai. Taip 
yra Norvegijoje. Ten visiems privalomas 
yra tik vienas, norvegų kalbos, egzaminas. 
Kitaip tariant, lemiamą žodį taria mokytojas. 
„Jei norime, kad mokytojo profesija būtų 
prestižinė, pirmas žingsnis yra pridėti jam 
ne pinigų, o laisvių ir savigarbos. Mokytojo 
orumas įtvirtinamas, kai mokytojas gali 
nulemti milijonieriaus sūnaus ar mero du-
kros galutinį stojimo į aukštąsias mokyklas 
pažymį. Tik taip, drauge kovojant su korup-
cija, galima būtų pritraukti jaunimą rinktis 
mokytojo profesiją. Tai yra pasitikėjimas ir 
kreditas – mokytojas įgyja prestižą ir galią“, – 
tikina profesorius.

Norvegija ir Lietuva – du aukštojo mokslo scenarijai
Pokalbis su prof. Gediminu Karobliu 

Norvegijos mokslo ir technologijos 
universiteto profesorius, filosofas 
Gediminas Karoblis

Studijų baigimo šventė

siems vienodų principų, reikalavimų, kurie 
nereikalingai įspraudžia į rėmus ir neleidžia 
visiškai atskleisti vieno ar kito universiteto 
privalumų.

NTNU mokslininko įsitikinimu, stan-
dartizacija naudinga tik viename švietimo 
etape – pradinėje mokykloje, kur suteikiami 
esminiai gebėjimai: rašyti, skaityti, skaičiuoti. 
„Vėliau prasideda klausimai – ar tau reikia 
daugiau fizikos, ar istorijos? Tai jau ideologi-
niai ginčai, o bendro sutarimo, kas svarbiau, 
nėra. Taip pat ir atskirose istorijos ar fizikos 
srityse – tarkime, vienas fizikas tyrinėja bran-
duolinę fiziką, kitas – mechaninę, vienam is-

Bibliotekoje. Jono Petronio nuotr.

torikui svarbiau lietu-
vių diaspora pasaulyje 
ir šiuolaikinio gyveni-
mo istorinė prasmė, 
kitam – Vytauto laikų 
Lietuva ir istorinė Lie-
tuvos valstybės didy-
bė“, – aiškina filosofas.

Norvegijoje moks-
lininkai vertinami 
žiūrint ne į pasauli-
nius reitingus, o į jų 
mokslinę produkciją: 
už ją yra skiriami taš-
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Silezijos Katovicų universitete 12 stu-
dentų apkaltino sociologijos profesorę 
Evą Budzyńską homofobija, antisemi-

tizmu ir su šiuolaikiniu mokslu nesuderi-
namos informacijos skleidimu už tai, kad 
profesorė pateikė medžiagą, kurioje šeima 
apibrėžiama kaip vyras ir moteris, tėtis, 
mama ir vaikas. Universiteto drausmės ko-
misijos atstovas pritarė studentams ir pasiūlė 
nubausti profesorę. Komisija turėjo svarstyti 
šį atvejį sausio 31 d., tačiau prof. E. Budzyńs-
ka protestuodama pati išėjo iš universiteto, 
kuriame dirbo 28 metus.

Lenkijos švietimo ministras Jaroslaw 
Gowin pažadėjo ginti žodžio ir tyrimų laisvę 
Lenkijos universitetuose ir neleisti įsigalėti 
cenzūrai pagal ideologizuotų grupių pagei-
davimus. Ministras planuoja tam skirtus tei-
sės aktų projektus. „Profesorė išsakė požiūrį, 
kuris yra užfiksuotas Lenkijos Konstitucijoje. 
Kaip tai gali būti neapykantos kalba?“, – 
klausė jis.

Lenkijoje gyvenanti žurnalistė Jolan-
ta Miškinytė atkreipė dėmesį į skirtingas 
Lenkijos ir Lietuvos visuomenių reakcijas 
tokiose situacijose. „Lenkijoje profesorė su-
laukė visos įmanomos paspirties, įskaitant ir 
žiniasklaidos bei teisinę. Kažin, kaip jai būtų 
pasibaigę kokioje nors nugalėjusios „naujo-
sios pažangos“ valstybėje“ – socialiniame 
tinkle komentavo ji.

Žodžio laisvės puolimas
Stulbinamas profesorės Ewos Budzyńs-

kos atvejis prasidėjo 2018 m. gruodį, kai gru-
pė antrosios pakopos sociologijos studentų 
kreipėsi į rektorių, kaltindami profesorę, 

neva ši primetė studentams homofobines 
pažiūras, antisemitizmą, diskriminaciją, 
informaciją, nesuderinamą su šiuolaikinė-
mis mokslo žiniomis ir radikalių katalikiškų 
pažiūrų propagavimu.

Protestuotojus suerzino tai, kad prena-
talinį (nuo apvaisinimo iki gimimo) vaiko 
vystymosi etapą profesorė vadino „vaiku“ ir 
rodė įvairių žmogaus vaisiaus vystymosi sta-
dijų modelius. Pagrindinis kaltinimas buvo 
tai, kad profesorė naudojosi šeimos, kaip 
pagrindinės socialinės ląstelės, apibrėžimu, 
pagrįstu vyro ir moters santykiais. Radikalūs 
„aktyvistai“ negalėjo pakęsti, kad prof. Ewa 
Budzyńska mokslinėje spaudoje paskelbė 
žinomo mokslininko ir daugkartinio svečio 
tarptautinės organizacijos „Ordo Juris“ prof. 
Mareko Regneruso publikaciją apie vaikų 
auginimo poveikį tos pačios lyties santy-
kiams. Skunde taip pat pateiktas kaltinimas 
dėl profesorės kritinio požiūrio į eutanaziją 
ir tariamą jos „antisemitizmą“.

Griežta drausmės komisijos 
atstovo reakcija

Šių tariamų profesorės pažeidimų tyri-
mo procesas pažeidė pagrindinius teisinės 
valstybės principus. Universiteto drausmės 
komisijos atstovas apklausė tik tuos profesorės 
studentus, kurie palaikė skundą. Jis reikalavo 
Silezijos universiteto Katovicuose drausmės 
komitetą nubausti profesorę drausmine nuo-
bauda – papeikimu. Tačiau, pasibaigus tyrimui, 
ombudsmenas pripažino kaltinimą profesorei 
antisemitizmu nepagrįstu. Buvo įrodyta, kad 
paskaitoje profesorės papasakotas žydų pokš-
tas nebuvo antisemitinis išpuolis, o skirtas 

paskaitai iliustruoti, panašiai kaip iliustracijai 
yra naudojami Silezijos ir Graikijos pokštai.

Tai jau ne vienintelis atvejis, 
kai antimokslinių pažiūrų 
skleidėjai puola mokslinin-
kus

Deja, pasakojimas apie prof. E. Budzyńs-
ką nėra pavienis atvejis, – skelbia organiza-
cija „Ordo Juris“. Pakanka prisiminti lenkų 
advokatą prof. Tadeuszą Smyczyńskį, kuris 
tapo nuožmių LGBT ir „Gazeta Wyborcza“ 
aktyvistų išpuolių objektu, nes savo šeimos 
teisės vadovėlyje aiškiai pasakė, kad „šeimos 
pagrindą sudaro pora, kurią sudaro vyras ir 
moteris“. Tos pačios lyties asmenų sugyve-
nimą jis laikė „piktnaudžiavimo žmogaus 
teisių apsaugos idėja apraiškomis“.

Atakų banga krito ir ant prof. Aleksandro 
Nalaskovskio, kritikavusio LGBT eitynes ir 
daugybę skandalingų paradų praėjusių metų 
rugsėjo mėnesį. Po šio straipsnio jam buvo 
iškeltos bylos dėl drausmės pažeidimų, o pats 
dėstytojas buvo nušalintas nuo akademinio 
dėstytojo pareigų Mikalojaus Koperniko 
universitete. Tiesa, po protestų bangos Mi-
kalojaus Koperniko universiteto rektorius 
priėmė prof. A. Nalaskovskio apeliaciją ir 
drausmės bylą nutraukė, tačiau ši situacija 
aiškiai parodė padarinius akademiniams 
dėstytojams, kurių jie gali tikėtis priešinda-
miesi LGBT diktatui.

Priekabiavimas, kurį patyrė prof. E. Bu-
dzynska, prof. T. Smyczyńskis, prof. A. Na-
laskovskis ir kiti Lenkijos mokslininkai yra 
daugelio metų LGBT aktyvistų pastangų 
rezultatas, primetant savo ideologiją ir visur, 

kur įmanoma, įvedant „politinio korektišku-
mo“ cenzūrą.

Organizacija „Ordo Juris“ praneša, kad 
priekabiavimas, nukreiptas prieš dėstytojus, 
ginančius svarbiausias vertybes ir nesutin-
kančius su LGBT ideologų, lyties, abortus 
propaguojančių grupių ir kairiosios pa-
kraipos diktuojamais dalykais, kenkia šių 
ideologijų tezėms. „Ordo Juris“ atstovai 
perspėja, kad, laikui bėgant, ši padėtis tik 
blogės. Visi minėti bandymai yra labai gerai 
apgalvota LGBT ideologų strategija, skirta 
apriboti mokslinių tyrimų laisvę Lenkijos 
universitetuose ir pakeisti ją pseudomoksli-
niu neomarksizmu. Todėl jie nesivaržydami 
cenzūruoja dėstytojus, propaguojančius 
pamatines vertybes, bandydami juos įbau-
ginti, diskredituoti jų mokslo pasiekimus ir 
galiausiai juos suteršti ir nutildyti. Tokį patį 
principą jie taiko ir Lenkijos universitetų 
rektoriams. Deja, jie vis labiau laimi – uni-
versiteto vadovai pasiduoda ideologinio 
diktato spaudimui.

Universiteto drausmės komisijos atsto-
vas, reikalaudamas papeikimo profesorei 
Ewai Budzyńskai, neišvengė ideologinių 
argumentų, įskaitant profesorės pajuokos 
iš neomarksistinės lyties ideologijos ir ko-
munizmo. Organizacija „Ordo Juris“ dekla-
ruoja teiksianti teisinę pagalbą visiems ir 
visais panašiais atvejais, apie kuriuos jai bus 
pranešta. Šios organizacijos planai rengti 
projektus, kurie gina akademinę laisvę ir 
užkerta kelią išpuoliams prieš savo sąžinei 
ištikimus mokslininkus. Parengta pagal „Ordo 
Juris“ informaciją. Šaltinis: pozicija.org

Lenkijoje profesorė apkaltinta homofobija už dėstymą apie prigimtinę šeimą 
Kas yra tikrieji homofobai?  

Ko siekia asmenys, pasisakantys prieš prigimtinę šeimą?

Vasario 25 d. LGBT naujienų puslapis 
pinknews.co.uk pranešė, kad jau 
trečdalis Lenkijos yra pasiskelbusi 

teritorija „Be LGBT“. Šioje „laisvoje nuo 
LGBT propagandos zonoje“ vietos savival-
dybės yra raštu įsipareigojusios susilaikyti 
nuo veiksmų, kurie naujakalbėje įvardijami 
kaip „skatinantys toleranciją ir lygias teises“, 
be to, atsisako remti LGBT propagandą 
skleidžiančias nevyriausybines organizaci-
jas. Tokių savivaldybių šiuo metu yra apie 

100. LGBT aktyvistų sudarytas žemėlapis, 
pavadintas „Neapykantos atlasu“, atskleidžia 
šio judėjimo Lenkijoje mastą – jau dabar jis 
apima didesnį plotą nei Vengrija.

Gruodžio mėnesį Europos Parlamento 
priimta rezoliucija skambiu pavadinimu 
„Dėl diskriminavimo ir neapykantos kalbos 
prieš LGBT žmones, taip pat dėl nuo LGBT 
laisvų zonų kūrimo“, griežtai pasmerkusi 
laisvų nuo LGBT propagandos zonų skelbi-
mą, šį judėjimą tik paskatino. Šaltinis: www.
pozicija.org, 2020-02-27                                             

ŽINIASKLAIDOJE

Jau trečdalis Lenkijos pasiskelbė 
laisva nuo LGBT zona

Justina Gafurova

50 eurų – tiek už skundą apie pažeidžia-
mas žmogaus teises siūloma Lietuvoje. 
Tiesa, išskirtos tik kai kurios žmonių 

grupės. Svarbiausi čia: LGBTI, kitataučiai, 
pabėgėliai ir musulmonai. Tiesa, oficialiai 
tai ne skundai, o tyrimas, kurio metu reikia 
pasipasakoti apie patiriamą neapykantą ar 
diskriminaciją. Deja, vietos tradicinės šei-
mos puoselėtojams vėl neliko. 

Neseniai socialiniame tinkle Žmogaus 
teisių stebėjimo institutas išplatino skelbimą, 
kuris supykdė dalį visuomenės. Jame ieškomi 
žmonės, kurie galėtų dalyvauti tyrime. „Bi-
čiuliai, ieškome LGBTI, romų, žydų, pabėgė-
lių, musulmonų ir kitų bendruomenių, prieš 
kurias dažnai kurstoma neapykanta, atstovų 
Šiauliuose, Panevėžyje, Klaipėdoje, Kaune ir 
Vilniuje. Kartu su Lietuvos žmogaus teisių 
centru ir Vidaus reikalų ministerija vykdome 
tyrimą apie neapykantos nusikaltimus ir 
neapykantos kalbą. Tyrimo metu vyks susi-
tikimas su policijos pareigūnais ir bendruo-
menių, kurios patiria neapykantos išpuolius, 
atstovais“, – taip skamba skelbimo pradžia.

Iš karto nurodoma, kad susitikimas vyk-
tų apie 4 valandas. Ir priduriama: „Už jūsų 
skirtą laiką bus mokama 50 Eur kompensa-
cija.“ Tokio tyrimo tikslas – padėti pareigū-

nams geriau suprasti neapykantos nusikal-
timų ir neapykantos kalbos problematiką, 
efektyviau atliepti nukentėjusiųjų poreikius. 
Tai dar ne viskas. Pasirodo, atsižvelgiant į 
tyrimo rezultatus, bus rengiama atnaujinta 
mokymų programa policijos pareigūnams 
ir Lietuvos policijos mokyklos kursantams.

Suabejojo mokamo turinio 
kokybe

Toks skelbimas sulaukė visuomenės pa-
sipiktinimo dėl to, kad tyrime dalyvauti 
siūloma už nemenką pinigų sumą. Greitai 
buvo apskaičiuota, kad 50 eurų už 4 val. 
pokalbio Lietuvoje yra nemaža suma. Ji 
atitiktų 100 eurų už darbo dieną arba 2000 
eurų – už mėnesį. „Nepanašu į kompensaciją 
už „sugaištą laiką“, nes, norint uždirbti tokį 
atlyginimą „įprastu būdu“, reikėtų nemažų 
pastangų ir profesinių kompetencijų.

Finansinės paskatos visiškai nedera su 
bet kokiam objektyviam tyrimui keliamais 
reikalavimais, nes atlygis už teikiamą in-
formaciją neabejotinai gali turėti įtakos ir 
jos turiniui. Nejaugi tiriamos problemos 
yra tokios nereikšmingos, kad jas patirian-
tys asmenys gera valia nesutiktų dalyvauti 
savo grupės interesų ir teisių gynime? Su-
sidaro įspūdis, kad realiai „neapykantos 
nusikaltimų“ nėra arba yra per mažai, todėl 
reikia juos sufalsifikuoti, perkant tyrimams 

reikalingą medžiagą ir atitinkamai formuo-
jant policijos pareigūnų nuomonę“, – savo 
socialinio tinklo puslapyje rašė Laisvos vi-
suomenės institutas.

Projektą iš dalies finansuoja 
Europos Komisija. Prisidėjo 
ir Vidaus reikalų ministerija

Tiesa, susipažinti su projekto sąmata 

„Vakaro žinioms“ nepavyko. Kaip informavo 
Lietuvos žmogaus teisių centro komunika-
cijos vadovė Jūratė Juškaitė, tai yra vidaus 
dokumentas. Jos žiniomis, projekto biudže-
tas – 8950 eurų. Jeigu tyrime dalyvavo 50 
žmonių, išmokėti jiems kompensacijoms 
reikėjo 2500 eurų. Kaip buvo panaudoti kiti 
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pinigai, mokesčių mokėtojai teisės sužinoti, 
panašu, neturi.

Pasak jos, iš viso susitikimuose dalyvavo 
60 narių iš šių bendruomenių: žmonės su 
negalia bei asmenys, atstovaujantys negalios 
organizacijoms; romai; LGBTI; Lietuvoje 
gyvenantys užsieniečiai; įskaitant juodao-
džius ir musulmonus; vietos musulmonų 
bendruomenė; pabėgėliai; žydai. Pasirenkant 
tikslines grupes, kaip sako J. Juškaitė, buvo 
remiamasi Etninių tyrimų centro vykdomo-
mis visuomenės nuomonės apklausomis, 
kuriose institutas aiškinasi grupes, kurių 
atžvilgiu jaučiama didžiausia visuomenės 
distancija.

Pasiteiravus, kodėl tyrime dalyvavusiems 
žmonėms buvo nuspręsta mokėti po 50 eurų, 
J. Juškaitė „Vakaro žinioms“ pasakė, kad 
tokie sprendimai buvo priimti pasitarus su 
sociologais. „Kaip pažymi sociologai, į pusę 
darbo dienos trunkantį renginį galima būtų 
pritraukti tik tam tikrą dalį tikslinės grupės, 
t. y. tokius asmenis, kurie turi radikalias pa-
žiūras. Todėl nuspręsta kompensuoti dalyvių 
skiriamą laiką, kad būtų pritraukti įvairiems 
sluoksniams ir pažiūroms atstovaujantys 
asmenys“, – sakė centro atstovė. Tačiau pa-
tikslinti, kokie konkretūs sociologai patarė 
skirti finansines kompensacijas tiriamiems 
asmenims, negalėjo. J. Juškaitė „Vakaro ži-
nioms“ sakė, kad projekto iniciatorius buvo 
pati Vidaus reikalų ministerija.

Ministerijoje – NVO pageida-
vimai?

Tačiau ministerija tikina priešingai – ne-
vyriausybinės organizacijos (NVO) pačios 
kreipėsi į instituciją. Iš to, kokią informaciją 

„Vakaro žinioms“ pateikė ministerija, matyti, 
kad projektą sugalvojo, inicijavo, finansavi-
mo paprašė ir galiausiai jį gavo pačios nevy-
riausybinės organizacijos. „2017 m. Europos 
Komisija paskelbė kvietimą teikti paraiškas 
dėl projektų, skirtų kovai su neapykantos 
nusikaltimais ir neapykantos kalba. Priori-
tetas buvo teikiamas projektams, kuriuose 
dalyvauja teisėsaugos ir teisminės institu-
cijos. 2017 m. liepą oficialiu raštu į Vidaus 
reikalų ministeriją ir Teisingumo ministe-
riją kreipėsi 4 NVO, dirbančios žmogaus 
teisių apsaugos srityje, ragindamos teikti 
atitinkamą projekto paraišką EK“, – rašoma 
ministerijos atsakyme.

Vidaus reikalų ministerija (VRM) inici-
javo tarpinstitucinį pasitarimą, kurio metu 
buvo nuspręsta teikti bendrą suinteresuotų 
institucijų paraišką Europos Komisijai (EK). 
Susitarta, kad VRM būtų pagrindinė paraiš-
kos teikėja (projekto lyderis), o suinteresuo-
tos institucijos – Generalinė prokuratūra 
(GP) ir Žurnalistų etikos inspektoriaus tar-
nyba (ŽEIT) – projekto partneriai. EK pa-
raišką įvertino 89 balais iš 100 ir, pasirašius 
sutartį tarp EK, VRM, GP ir ŽEIT, suteikė 
finansinę paramą.

ES jau finansuotam projektui buvo skirta 
papildomų lėšų iš valstybės biudžeto. VRM 
šiuo metu yra įvykdžiusi daugiau kaip 60 
tūkst. eurų vertės pirkimų, susijusių su šiuo 
projektu. Deja, projekto sąmata ministerija 
su žurnalistais nepasidalino.

Interviu su Lietuvos žmo-
gaus teisių asociacijos pir-
mininku 

 – Ar toks tyrimas atliepia šiuo metu 
Lietuvoje labiausiai pažeidžiamas žmo-
gaus teises?

 – Lietuvoje ne pirmą kartą bandoma pa-

sakoti, neva pas mus labai skriaudžiami mi-
grantai, jaučiama neapykanta kitataučiams. 
Taip forsuojama problema, kuri tikrai tokiu 
mastu neegzistuoja. Kad problema įgytų 
realų pavidalą, reikalinga imtis tam tikrų 
veiksmų. Nes, jei tikrai kitataučiai taip 
būtų persekiojami, matytume tai iš policijos 
informacijos.

Siekiama parodyti, neva Lietuvoje perse-
kiojami kitataučiai, migrantai ar musulmo-
nai, nes kovai su tokiomis problemomis iš ES 
skiriami dideli pinigai. Siekdamos pasipel-
nyti, organizacijos eskaluoja šias problemas. 
Arba sukuria, jeigu problemos nėra.

Unikalus pavyzdys ir yra šis atliekamas 
tyrimas. Patys žmonės nesiskundžia, vadi-
nasi, problemos nėra. Reikalinga sumokėti, 
kad kas nors iš viso ateitų. O žmonių, kurie 
nori gauti 50 eurų ir už tai gali padejuoti, 
surasti tikrai galima. Kas paskui patikrins, 
buvo tai ar nebuvo?

Tai, kad tokiais dalykais užsiima tam 
tikros organizacijos, jau nestebina, nes jos 
išsilaiko tik iš tokio finansavimo ir projektų 
įgyvendinimo. Bet labai negerai, kad į to-
kius dalykus įsipainioja ir mūsų valstybės 
institucijos.

 – Ar šis tyrimas nediskriminuoja 
kitų žmonių teisių? Homoseksualių 
žmonių neapykantą patirianti tradicinė 
šeima turbūt jau nėra tyrimo objektas?

 – Su žmogaus teisėmis šis tyrimas nieko 
bendra neturi. Ir tai matyti pagal finansa-
vimą. Nekalbama apie šeimos problemų 
sprendimus, skurdo mažinimą. Lietuvoje 
trečdalis žmonių gyvena netoli skurdo ribos 
arba žemiau jos. Žmogaus teisės labai susi-
jusios su skurdu. Nepriteklius neleidžia už-
tikrinti vaikų teisių į tinkamą išsilavinimą 
ir sveikatą. Jeigu norėtume žiūrėti iš esmės, 
pamatytume, kiek žmogaus teisių pažeidžia 

skurdas. Tai yra milžiniška problema Lie-
tuvoje, kuri tarsi paliekama nuošalyje. Kaip 
svarbiausios, pakišamos visai kitos žmogaus 
teisės. Bet visa jų esmė tėra finansavimas. 
Lietuvoje šiandien egzistuoja tokios teisės, 
kurių gynimas finansuojamas.

 – Skelbiama, kad, remiantis tyrime 
surinkta informacija, pareigūnų dar-
bui bus rengiamos rekomendacijos. 
Vadinasi, žmonių asmeninė patirtis 
tampa edukacine priemone pareigūnų 
darbui. Ar neturėtų būti atvirkščiai, kad 
pareigūnai turėtų užsiimti visuome-
nės edukacija, kalbėti apie tai, kas yra 
neapykantos nusikaltimai, o ne būti 
mokomi pavienių gyventojų?

 – Tai yra apgalvota ideologija. Norint 
kažką įteisinti, visuomenėje sukuriama 
problematika. Tada surenkami tariami 
faktai – šį etapą dabar ir matome. Šių faktų 
pagrindu priimami tam tikri teisės aktai 
arba poįstatyminiai reglamentai. Mūsų 
išsirinktieji turi matyti šią sistemą. Akivaiz-
džiai matome, kaip paskui pinigus ateina 
įstatymų leidyba. Pagal tai, iš kur ateina 
finansavimas, galime nustatyti ir vykdomų 
veiklų tikslus.

 – Šiuo atveju Vidaus reikalų minis-
terija taip pat skiria dalį finansavimo…

 – Iš savo biudžeto Vidaus reikalų mi-
nisterija, greičiausiai, finansuoti projekto 
negalėjo. Ji administruoja tam tikras lėšas, 
kurias gauna. Būna ir tikslinės lėšos, kurias 
reikia tik paskirstyti. Nežinau, kaip buvo 
šiuo atveju, tačiau nemanau, kad Vidaus 
reikalų ministerija nematytų svarbesnių 
problemų mūsų visuomenėje, kurias reikėtų 
spręsti. Tačiau kažkam labai rūpi, kad kai 
kurios kitos problemos taptų svarbesnės už 
tikrąsias. Šaltinis: www.pozicija.org          

       

Prof. Ona Voverienė

Dešimtasis XX a. dešimtmetis – isto-
rinio, politinio ir ekonominio lūžio 
laikotarpis Europoje. Ypač ryškus jis 

buvo visose buvusio socialistinio „lagerio“ 
šalyse. Viena po kitos nepriklausomybę 
atkūrė Lietuva, Latvija, Estija. Nugriauta 
Berlyno siena Vokietijoje, susivienijus abiem 
jos dalims. Žlugo komunistinės diktatūrinės 
valdžios Lenkijoje, Čekoslovakijoje, Ven-
grijoje, Rumunijoje, Bulgarijoje, Gruzijoje 
ir kitose valstybėse. Pokyčiai vyko ir kitose 
buvusiose SSRS įtakos zonos šalyse. Žlugo ir 
pati SSRS. Visose laisvę ir nepriklausomybę 
atkūrusiose valstybėse, pasikeitus santvarkai, 
mokslas patyrė didžiulį sukrėtimą. Ir ne tik 
iš sovietinio režimo išsivadavusiose, bet ir 

buvusiose ekonominės gerovės valstybėse, 
susijusiose su sovietų imperijos ekonomika. 

Mokslotyra taip pat išgyveno milžinišką 
sukrėtimą. Japonijos istorikas Hajime Eto, 
1991 m. Budapešte vykusioje tarptautinėje 
mokslotyrininkų konferencijoje skaitydamas 
pranešimą „Mokslo revoliucija ir Ortegos 
hipotezė besivystančiose šalyse“, teigė, kad 
mokslo krizės vyksta tik besivystančiose 
ir posovietinėse valstybėse dėl politinės, 
socialinės ir ekonominės krizės tose šalyse“ 
(Hajime Eto. Science Revolution and Ortega 
Hypothesis in Developing Countries. Buda-
pest, 1991). 

Šioje konferencijoje konstatuota, kad 
mokslas yra stratifikuota institucija. Tačiau 
XX a. antrojoje pusėje atsitiko taip, kad 
mokslo biurokratija užėmė elitines mokslo 
stratifikacijos pozicijas, o tikrasis mokslo 
elitas, kuriantis ir plėtojantis mokslą, buvo 
nustumtas į apgailėtiną materialinę būklę, 
labai dažnai lydimą dar ir nepakantumo 
atmosferos, pasiektų mokslinių rezulta-
tų menkinimo ir niekinimo. Ypač tai tapo 
būdinga universitetams. Tai buvo tuometi-
nės mokslo politikos, grindžiamos Ortegos 
hipoteze, t. y. vadinamosios „lygių teisių 
ir galimybių koncepcijos“, vyravusios to 
laikotarpio moksle, padarinys. Vienas žy-
miausių pasaulio mokslo sociologų Rodžeris 
Geigeris, dar visai neseniai  prognozavęs 

mokslo griūtį socialistinėse šalyse, pateikė 
tokią išvadą: „Tol, kol mokslo ištekliai ir 
mokslininkų vertinimas bus biurokratijos 
rankose, mokslo ir mokslininkų autoritetas, 
visuomet siejamas su jų mokslo laimėjimais, 
bus naikinamas ir ilgainiui mokslas bus 
priverstas degraduoti... ir išnykti“ (Roger L. 
Geiger. The Home of Scientists: Perspective on 
University Research. N.Y., 1985).

1993 m. Berlyne įvyko ketvirtoji tarp-
tautinė mokslotyrininkų konferencija, kuri 
buvo organizuota su polėkiu, lyg stengiantis 
surinkti visus pasaulio mokslotyrininkus. 
Konferencijoje dalyvavo iš JAV atvykęs Ju-
džinas Garfildas (Eugene Garfield), vienas 
žymiausių mokslotyros tyrimų organizato-
rius, „Science Citation Index“ įkūrėjas ir lei-
dėjas, JAV Mokslinės informacijos instituto 
įkūrėjas ir ilgametis direktorius. Atvyko be-
veik visas pasaulio mokslotyros žvaigždynas, 
kurio atstovus žinojome tik iš jų publikacijų 
ir knygų, bet niekada nebuvome matę. Kon-
ferencijoje buvo perskaityti 133 pranešimai, 
dalyvavo 256 mokslininkai. Atrodė, kad 
siekiama „inventorizuoti“ visus pasaulio 
mokslotyros pasiekimus, svarbiausių tyrimų 
rezultatus, pasidžiaugti išėjusiomis mokslo-
tyros monografijomis, pagerbti ir prisiminti 
jau išėjusius į Amžinybę žymiausius pasau-
lio mokslotyrininkus, išsiaiškinti tolesnes 
mokslotyros raidos kryptis. 

Daugiausiai pranešimų buvo perskai-
tyta mokslinių tyrimų ir mokslo institucijų 
veiklos efektyvumo vertinimo klausimais 
(28); mokslinių publikacijų kokybės (pa-
gal jų citavimą) klausimais (tačiau dalį tų 
pranešimų reikėtų vertinti, kaip jose at-
spindėtų tyrimų efektyvumo vertinimą) 
(25); mokslinių žurnalų ir duomenų bazių 
kokybės (vertinamos pagal Impact faktorių 
ir jų citavimą); bibliometrijos metodų (cita-
vimo, publikacijų srauto analizės, klasterinės 
analizės ir pan.) patikimumo ir naudojimo 
įvairių mokslo šakų tyrimuose klausimais 
(19); bibliometrijos metodikų naudojimo 
perspektyviausioms mokslo kryptims įvai-
riose mokslų šakose nustatyti klausimais 
(13); tarptautinio bendradarbiavimo pers-
pektyvų, ryšių tarp mokslo šakų; tyrimų apie 
Zipfo-Pareto-Lotkos ir Bredfordo dėsnių 
objektyvumo tikrinimą, matematinių meto-
dų ir modelių taikymą įvairiausiose mokslo 
šakose klausimais ir pan.

Ore tvyrojo nuojauta, kad ši konferenci-
ja – talentingai organizuotas istorinis įvykis, 
negailint lėšų, žymintis vieno moksloty-
ros raidos etapo – 1949–1993 m. laikotar-
pio – apibendrinimą ir pabaigą. Tiesa, tas 
mokslotyros raidos etapas dar tęsėsi iki pat 
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2000-ųjų. Dar buvo organizuotos dvi ar 
trys konferencijos, į kurias buvo pakviesti 
dalyvauti ir aptariamu laikotarpiu moksloty-
roje dirbę mokslininkai. Dar buvo išleistos ir 
kelios mokslotyrinės knygos, užsigulėjusios 
leidyklose, tačiau jautėme, kad mokslotyra 
žengia į naują savo raidos – sunkiasvorės 
matematizacijos – etapą, kurios pirmieji 
ženklai pasirodė dar 1993 m. Berlyno kon-
ferencijoje. Nežinau, kaip kiti mokslininkai, 
bet aš jaučiausi taip: tai jau ne mano teatras, 
ne mano režisierius, ne mano aktoriai – ir 
man jau nebereikia.                                    

1994 m. buvo organizuota tarptautinė 
konferencija Budapešte. Nors joje dalyvavo 
dar daugiau mokslininkų, negu Berlyno 
konferencijoje, – 365, tačiau čia pūtė jau kiti 
vėjai. Vienas iš jų pažymėjo Europos mokslo 
ir technologijų asociacijos prezidento A. 
Ripo pranešimą „Mokslo ir technologijų 
studijos ir naujos technologijos“, kurio au-
torius ypač akcentavo svarbiausią tų dienų 
problemą – prieštaravimą tarp naujausių 
technologijų ir nemokėjimą jomis naudotis. 

Jo nuomone, technologijų srityje padaryta 
labai didelė pažanga, todėl būtina kuriam 
laikui sustabdyti tyrimus toje srityje ir spręsti 
esminį uždavinį – mokyti jaunimą visose 
aukštosiose mokyklose, jungiant ir huma-
nitarines specialybes, naudotis naujausiomis 
technologijomis. Priešingu atveju ir nau-
jausia technika, ir naujausios technologijos 
neteks prasmės.

Didžiosios Britanijos atstovas P. Healey 
pranešime „Europos mokslo politikos stu-
dijos“ akcentavo didžiulį Europos atsilikimą 
socialinių mokslų srityje ir pagrindė būtiny-
bę visose Europos valstybėse didinti valdžios 
dėmesį mokslo politikos formavimui. Jo 
kolega E. Barry ypač kritikavo Europos Są-
jungą, kad ji skiria nepakankamai dėmesio 
į ją įeinančių ir dabar stojančių valstybių 
mokslo politikos formavimui bei moks-
lo įtakos politiniams procesams analizei. 
Jis kritikavo ekspertinius mokslo politikos 
vertinimo metodus ir kėlė būtinybę ieškoti 
objektyvesnių mokslo politikos ir paties 
mokslo vertinimo kriterijų ir metodų. Au-
torių kolektyvas iš Anglijos – M. Klein, K. 
Barker, R. Bodes ir P. Stubbs – kaip vieną 
iš svarbiausių mokslo politikos formavimo 

krypčių įvardijo tarptautinį įvairių šalių 
mokslininkų bendradarbiavimą įvairiose 
mokslo šakose, kviečiant kolegas iš užsienio 
svečių teisėmis padirbėti šiose šalyse, taip 
praturtinant mokslinio tyrimo programas 
naujomis idėjomis ir dalinantis patyrimu, 
naudojant originalius efektyvius tyrimo 
metodus arba jų derinius, perimant iš svečių 
jų pažangų patyrimą.

Mokslotyrininkai iš Baltijos šalių – H. 
Martinson (Estija); J. Kristapsons (Latvija) 
ir I. Dagytė (Lietuva) – kalbėjo apie mokslo 
pertvarkos procesus ir sunkumus, toms 
valstybėms atkūrus nepriklausomybę, skaus-
mingą mokslininkų likimą, netekus dar-
bo: dalies jų perėjimą į kitas ūkio ir verslo 
struktūras, dalies – emigravimą, dalies, vos 
peržengusių pensinio amžiaus ribą, ankstyvą 
pasitraukimą.

Visada, kad ir ką daryčiau, šeimoje buvau 
mokoma dirbti ir pradėtą darbą užbaigti. 
Tapus mokslininke, ši nuostata pasipildė ir 
trečiąja komponente dirbti – užbaigti – pu-
blikuoti. Taip ir atsirado monografija „Moks-
lotyra“ (V., 2013). Man labai pasisekė. Mano 
mokinės dr. Birutė Railienė ir dr. Giedrė Sas-
nauskaitė, apgynusios daktaro disertacijas 

apie Lietuvos chemikų ir techniškųjų mokslų 
mokslines mokyklas, sėkmingai dirba moks-
lotyros srityje ir gaivina mokslotyros mokslą, 
organizuoja konferencijas ir seminarus. Dr. 
Birutė Railienė kas dveji metai rengia An-
driaus Sniadeckio skaitymus.                         

MOKSLOTYROS „AUKSO AMŽIUS“

1929 m. kovo 5 d. po sunkios ligos mirė 
Lietuvos šaulių sąjungos įkūrėjas, ide-
ologas ir pirmasis viršininkas Vla-

das Putvinskis-Pūtvis. Šių metų kovo 5-ąją 
Kaune, Vytauto Didžiojo karo muziejaus 
sodelyje prie Vlado Putvinskio-Pūtvio pa-
minklo buvo surengtas minėjimas, skirtas 
šios iškilios asmenybės veiklai. Žinutės ir 
nuotraukų autorius  - Dr. Raimundo Kaminsko 
informacija ir nuotraukos                                    

SUKAKTIS

PAGERBTAS ŠAULIŲ SĄJUNGOS ĮKŪRĖJO ATMINIMAS

Šaulių pagarba sąjungos kūrėjo atminimui Minėjimo dalyviai

Birute Railienė

Kviečiame dalyvauti kasmetinėje kon-
ferencijoje „Scientia et historia“. Šiais 
metais konferencija vyks gegužės 

8 d., penktadienį, Kaune. Konferencijos 
tema – „Aukštųjų kursų Kaune 100-mečio 
sukaktis“. Organizacinis komitetas: Romu-
aldas Juzefovičius, Edita Puišo, Libertas 
Klimka, Alvydas Noreika.                               

KONFERENCIJA 
 „Mokslas ir istorija“
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